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Przywódca demokracji amerykańskiej piętnuje podżegaczy wojennych

W Gdańsku odbyła się uroczy
stość poświęcenia i wręczenia 
sztandaru Gdańskiemu Pułkowi 
Artylerii Lekkiej przez społeczeń
stwo gdańskie. Na zdjęciu Mar
szałek Żymierski przekazuje sztan 

dar dowódcy pułku.

s tw ie rd z a  H e n ry  W a lla c e
NOWY JORK (PAP) — W dniu wczorajszym b. wiceprezydent 

Stanów Zjedn. Henry Wallace wygłosił w Bostonie na dorocznej 
konferencji związku zawodowego pracowników przemysłu elektry 
cznego przemówienie.

a wstępie Wallace stwierdził, 
najważniejszym kryzysem w 

chw'li obecnej nie jest kryzys w 
Grecji, lecz sytuacja na amery= 
kańskim rynku żywnościowym, 

'ykazująca stalą tendencję zwyż=1.10 . br.
Początek
akcji weryfikaycjnej

WARSZAWA (SAP) W dniu 
24 bm. odbyła się w gmachu 
CKW--PPS ogólnopolska konfe
rencja pełnomocników i zastęp 
ców pełnomocników Centralnej 
Komisji Weryfikacyjnej PPS 
oraz kierowników biur wykona 
wczych wojewódzkich komisyj

W konferencji wzięli udział 
przewodniczący CKW PPS tow- 

Rusinek, który zagaił obrady or 
raz sekretarze CKW PPS tow. 
Ćwik, Reczek i Jabłoński.

Tematem obrad konferencji 
były ostateczne przygotowania 

•'lityczne i organizacyjne do 
akcji weryfikacyjnej, która jak 
wiadomo, rozpocznie się. w 
dniu 1 października- Zasadniczy 
referat na ten temat wygłosił
Iow. Reczek.

kową- Wallace wypowiedział się 
za natychmiastowym zwołaniem 
nadzwyczajnej sesji kongresu 
USA dla wprowadzenia ponownej 
kontroli cen. oświadczając, że re
akcyjni politycy obu partii tj- re
publikańskiej t demokratycznej, 
którzy zlikwidowali urząd kontro 
li cen (DPA) są największymi wro 
gami robotników amerykańskich.

Henry Wallace oslro napięlno= 
wał podżegaczy do nowej wojny, 
określając ich mianem przestęp

ców. Podkreślił on z naciskiem, że 
jego zdaniem — Stany Zjednoczo 
ne nie byłyby w stanie wygrać 
trzeciej wojny światowej, 

Krytykując politykę amerykań
ską, jako pełną sprzeczności, Wal 
lace stwierdził, iż Stany Zjedno= 
czone nie mogą liczyć na popar- 
cie mas brytyjskich i francuskich 
w chwili, gdy amerykańscy mężo 
wie stanu dają pierwszeństwo od 
budowie Niemiec przed innymi 
państwami Europy-

Franc ja  u k resu  s ił

Socjaliści objęli, 4 ministerstwa

Dinnyes utworzył rząd 4 stronnictw
BUDAPESZT. — Ogłoszono tu 

skład nowego rządu węgierskiego 
w którym komuniści otrzymali 
tek, drobni rolnicy — i, socjaliści
— 4 i narodowa partia chłopska
— 2.

Premierem rządu pozostał nadal

n a  W ę g r z e c h
cjaliści otrzymali teki handlu, przed ter 
myslu iBin), sprawiedliwości. Na, koi: 
rodowa partia chłopska obsadziła siei 
ministerstwo obrony narodowej (Pe| ty.

Nowe bestia lstw a w  Indiach

Veres) oraz budownictwa. Na 
ec drobni rolnicy objęli mini, 
stwo skarbu, rolnictwa i oświa-

Dinnyes, przedstawiciel parti 
drobnych rolników. Jego zastępca,

nadal dotychczasowi 
premierzy — Matias Rakosi (komu 
nista) i Arpad Szabasie (przywódca 
socjalistów).

Komuniści objęli ministerstwo 
spraw zagranicznych (Molnar). 
spraw wewnętrznych, ministerstwo 

icji, opieki społecznej.

Potworna masakra w Pendżabie

Schuman błaga USA 
o drugą ratę pożyczki

PARYŻ. — W tutejszych kolach 
finansowych z ożywieniem komen< 
tują ostatnio spotkanie amerykań
skiego sekretaiza skarbu Snydera 
francuskim ministrem skarbu Schu

Przedmiotem rozmów — były sto 
sunki gospodarcze 1 finansowe mię 
dzy Francją i Stanami Zjednoczo-

Schuman przedstawił Snyderowi 
ytuaję Francji, która liczy się 
•aikowitym wyczerpaniem rezerw 
lolarowych i złota najpóźniej do 15

października, podkreślając jednoczę 
śnie, że spowoduje to wstrzymanie 
importu niezbędnych artykułów, o- 
raz kryzys wewnętrzny. Schuman 
domagał się przede wszystkim 250 
milionów dolarów, jako drugiej 
ty pożyczki międzynarodowego 
ku odbudowy.

LONDYN — Wediug. doniesień, 
w Lahore w Pakistanie doszło do 
najpotworniejszej masakry, jaka 
wydarzyła się od chwili ogłoszenia 
wolności Indyj. Pociąg, jadący z 
kilku tysiącami uchodźców muzuł
mańskich z New Delhi do Pakista 
nu, został zaatakowany w nocy 
poniedziałku na wtorek w Pendż 
bie. Z pociągu zdołało zaledwie 100 
osób ujść bez obrażeń. Dotychczas 

ma bliższych szczegółów masa, 
kry, wiadomo jednak, że żołnierz:

-kortujący pociąg, odmówili użycia 
broni przeciwko tłumom atakują- 
cych. Oficer, dowodzący konwojem 
został zabity.

Korespondent Reutera z New 
Delhi donosi, że w ciągu 5 tygodni 
krwawych zamieszek, które wy
buchły pomiędzy Muzułmanami

Hindusami i Sikhami. po dokona
niu podziału Indyj, 45.000 osób zo- 
staio dotychczas zabitych.

Minister Silkin
w Warszawie

WARSZAWA — W dniu wczo- 
•Ujszym przybył do Warszawy 
brytyjski minister odbudowy 
Silkin wraz z towarzyszącymi mu 
angielskimi urbanistami

W Ministerstwie Odbudowy od 
była się konferencja1 z udziałem 
gości brytyjskich '  tow- ministra 
Kaczorowskiego.

Urbaniści brytyjscy, po złoże- 
u wizyty tow- Cyrankiewiczowi 

wyjadą na Ziemie Odzyskane.

Zboże radzieckie
dla Czechosłowacji

PRAGA. — Agencja CTK donosi, 
że Związek Radziecki dostarczył w 
tym roku Czechosłowacji 120.000 ton 
pszenicy, 30.000 ton żyta, 20.000 ton 
owsa i duże ilości kukurydzy w ,rąr 
macp umowy zawartej w Moskwie 

czechosłowacką delegację 
handlową.

Młodzież czechosłowacka 
u tow. Premiera

WARSZAWA — Dnia 23 bm. 
premier Józef Cyrankiewicz przy- 

Prezydium Rady Minist- 
odjeżdżającą z Warszawy 

czechosłowacką brygadę pracy 
Juliana'.Fuczika, która w licz

bie 40 osób w przeciągu trzech 
tygodni pracowała przy odbudo-

' Warszawy.

190 milionów zł wpłacili spekulanci
na rzecz skarbu państwa

WARSZAWA (SAP) Organ; .. 
reno we komisji specjalnej dc wal 
ki z nadużyciami i szkodnictwem 
gospodarczym przeprowadziły 
ub. miesiącu na terenie całego 
kraju przy współudziale 11.416 
kontrolerów społecznych ogółem 
1-625 masowych akcyj kontrol
nych. Poddano kontroli 33.375 
punktów sprzedaży wszelkich

branż, sporządzając 8.423 protoku- 
lów karnych.

Kary grzywny, jakie posypa
ły się na spekulantów w tym okre 
sie przyniosą Skarpowi Państwa 
sumę 88-794.794 zł- Od wejścia.u- 
sławy z dnia 2 czerwca br. w ży
cie do dnia 31 sierpnia br- suma 
orzeczonych grzywien sięga 190 
milionów złotych.

Z nstatniei chwili 

i?ki będzie skład Krakowa?
Jak się dowiadujemy, kierow

nictwo klubu Wisły i Cracovii od 
mówiło oddania swych graczy do 
dyspozycji kap. KOZPN mgr. Za- 
stawniaka na mecz ze Śląskiem. 
W chwili oddawania naszego nu
meru do druku, odbywa się ze
branie Zarządu OZPN, który po
weźmie ostateczną decyzję w tej 
torawte.

Słowacki
Front Narodowy
przeciw spiskowcom

PRAGA — W Bratisl»vie odby 
ło się posiedzenie słowackiego 
Frontu Narodowego, na którym 
omawiano postulaty wysunięte 
przez słowackie organizacje pow- 
stańcze w związku z obecną sytu 
acją polityczną w Słowacji, Postu 
laty te zostały przyjęte.

W powziętej rezolucji słowacki 
front narodowy zdecydowanie po 
tępią wywrotną działalność ele
mentów antypaństwowych, skiero 
wana przeciwko interesom repu
bliki czechosłowackiej '  pokojo
wemu rozwojowi państwa-

ze statku „Ocean Vigour’‘ w 
obozów koncentracyjnych.

Przyjaźń 
polsko-bułgarska.

Premier Dymitr Hf 
do tow. Cyrankiewicza

WARSZAWA (PAP). — Dnia 
24 bm. premier Cyrankiewicz o- 
trzymal z Sofii depeszę następu
jącej treści:

Dziękuję za przesiane życzenia 
z okazji Święta Narodowego Re
publiki Ludowej Bułgarskiej.

Niech żyje i zacieśnia się soli
darność słowiańska przeciwko 
każdej nowej agresji i przeciwko 
podżegaczom do nowej wojny.

Georgij Dymitroff 
prezes rady ministrów Republiki!

Ludowej Bułgarskiej. j



L l « t
min. Modzelewskiego
de Rady Bezpieczeństwa

NOWY JORK. — Minister Mo- 
dzełewski wystosował ltet tło prze 
wodnieząeego Rady Bezpieczeń
stwa 2 prośbą o ponowne rozpa
trzenie zgłoszeń Bułgarii, Węgier, 
Rumunii, Pinlandłi i Włoch na 
członków ONZ. Prośbę swą min. 
Modzelewski umotywował wej
ściem w życie trakteJtów pokojo
wych Z tymi państwami, (w)

Prezydent Pragi
udale sio do Warszawy

PRAGA, — Prezydent miasta 
dr, Vąnek uda się w najbliższych 
dniach do W; (sza wy, aby wziąć 
Udzia* w uroczystościach, związa
nych z akcją odbudowy stolicy 
Polski-

5 posłów z Izby Gmin
odwiedzi Polskę

LONDYN- — 8 posłów Partii 
Pracy wyjeżdża do Polski, Czecho 
Słowacji, Jugosławii i  Związku 
Radzieckiego w celu zapoznania 
Się z gospodarczymi plant mi tych 
państw. Posłowie Partii Pracy zba 
dają stosunki handlowe między 
Londynem a Warszawą, Pragą, 
Belgradem i Moskwą, rolę związ 
ków zawodowych i ruchu spół
dzielczego, postępy, osiągnięte od 
końca wojny i możliwości wy
miany produktów pomiędzy Wiel 
ką Brytanią a krajami, które od
wiedzą.

12.500 kg złota
sprzedaje Szwecja w USA

SZTOKHOLM. — Dziennik 
•iStockholms Tidningen" donosi, 

t że 12 500 kg złota, ogólnej warto
ści 60 milionów koron szwedz
kich, zostało załadowane na sta-

lfTBk'„Gripshołm", który dnia 19 
września opuścił port w Goetebor 
gu, udając się do Nowego Jorku- 

Dziennik wskazuje, że złoto tp 
Szwedzki Bank Państwowy prze
znaczył na sprzedaż, celem zaspo 
kojenia szwedzkich potrzeb dola
rowych i podkreśla, że pewn; 
'lość złota jest sprzedawana cc
tydzień w tym samym celu- 

Zrabowany tytoń wraca z Niemiec
WARSZAWA. — Placówka Biu 

ra Rewindykacji i Odszkodowań 
Wojennych w strefie amerykań
skiej okupowanych Niemiec od
nalazła, zabezpieczyła i pfzygóto 
wała do transportu 20 ton wyso
ko » gatunkowego tytoniu, wywie 
zionego przez Niemców z Polski 
w czasie okupacji- W najbliższym 
czasie transport 5 wagonów, zała
dowanych tym cennym surow
cem, nadejdzie do kraju.

10 godzin lotu bez pilota
Pierwszy przelot przez Atlantyk

LONDYN — Po raz pierwszy 
w dziejach samolot bez pilota od
był lot transatlantycki za pomocą 
radia, przeleciał ze Stanów Zjed 
nocz.onych do Wielkiej Brytanii

Lot ten był utrzymany w taję 
mn>cy do ostatniej chwili. W sa 
ifcolocle znajdowała się załoga, 
złożona z 9 ludzi i 5 obserwato 
rów, którzy sprawdzali automaty 
czne działanie samolotu, kierowa 
nego przez radio.

Wypytywane o lot wojskowe

1OOO spadochroniarzy 
w manewrach angielskich

LONDYN. — We wtorek zorga 
liiżoW-nó w Anglii największe o tf: 
czasu wojny manewry spadochro 
niarzy. Marszalek Montgomery i 
marszałek lotnictwa- Tcddei, obser 
wowali, jak zrzucono na spado

O co chodzi Marshallowi?
„Izwiestia" demaskije politykę USA w OHZ

MOSKWA- (PAP) -  Dziennik 
.Izwiestłą" w artykule swego wy 
słsnnika z Nowego Jorku wskazu 
je ną to, iż reakcyjna prasa ame
rykańska, komentując sesję Zgro 
madzenia Generalnego, stara się

pominąć mitoaeniera prawdziwe 
motywy, którymi kieruje się dele 
gacja USA w swych uporczywych 
próbach podopraądkowania ONZ 
aspiracjom Stanów Zjednoczo
nych.

Rząd amerykański pragnie za
stąpić Radę Bezpieczeństwa' in
nym organem niewątpliwie w 
tym celu, ażeby mieć wolne ręce 
w urzeczywistnieniu polityki eks
pansji, na której zależy monopo
listom amerykańskim. Realizacja 
propozycji USA w kwestii ,-u- 
sprawnienia” procedury glosowa
nia w Radzie Bezpieczeństwa prze 
kształci ONZ w narzędzie polity
ki amerykańskiej.

Ponieważ dążenia te przeczą za 
sadom Organizacji Narodów Zje
dnoczonych, delegacja amerykań
ska rozopczęla atak czołowy, któ 
ry ma na celu legalizować na fo
rum międzynarodowym dzialal-

7  żądań SED
Kongresowe przemówienie 

GROIEWBHLa
BERLIN. — Na kongresie SED 

wygłosi! obszerne przemówienie 
programowe Otto Grotewohl, przed 
stawiając całokształt sytuacji Nie
miec na tle wydarzeń międzynaro
dowych.

W końcu Grotewohl wysuną) pod 
adresem Rady Kontroli 7 nastę1 
pujących postulatów, dotyczących 
przyszłości Niemiec:

1) Przeprowadzenie w jak naj
krótszym czasie plebiscytu, który  
by rozstrzygnął sprawę jedności po 
litycznej względnie federalizacji 
Niemiec.

2) Ustanowienie centralnego za
rządu niemieckiego dla przygoto
wania jedności gospodarczej Nie-

Zakup 65 tys. koni 
dla rolnictwa polskiego

WARSZAWA. — W Szwecji ba 
vi polska komisja, która ma żaku 
:;ć 10-000 koni roboczych dla roi 

ńictwa polskiego. Komisja ta. do
konała również zakupu 45-000 ko 
ni w Danii i 10-000 . kon’ w Nor
wegii-

Scn.Thontme wrócił do kraju
TORUŃ- — Powrócił do kraju 

gen- Thomme, dowódca armii 
,,Łódź‘ i dowódca obrony Modli
na w kampanii wrześniowej.

4) Anulowanie wszelkich ukła
dów 2‘strefowych, jako sprzecz* 
nyh z umową poczdamską.

5) Pełne i natychmiastowe oczy
szczenie aparatu administracyjnego 
i gospodarczego z aktywnych na* 
cional-socjalistów i  przestępców wo 
jennych.

6) Przeprowadzenie reformy rol
nej na terenie całych Niemiec 
przez wywłaszczenie własności po
nad 100 ha.

Związkowcy francuscy w Polsce
WARSZAWA. — Do Warszowy 

przybyła 35-osobowa wycieczka 
związkowców francuskich celem 
nawiązania bliższego kontaktu z 
polskim ruchem zawodowym > za 
poznania s'ę z obecną sytuacją 
gospodarczą Polski.

Związkowcy francuscy repre
zentują pracowników przemysłu 
metalowego w Paryżu, pracowni 
ków przemysłu włókienniczego. 
Lionu, Lille, Roubaix, transpor

towców Marsylii i Le Havre, o- 
środków górniczych Francji oraz 
związki Budowlany i Elektrotech
niczny-

PRAGA. — W ubiegłą niedzie
lę odbyły się w Pradze, Brnie i 
Morawskiej Ostrawie zjazdy cze-

władze amerykańskie Oświadczy 
ly, że fakt utrzymania do Ośtat 
n’ej chwili w tajemnicy lotu nad 
Atlantykiem był tylko wynikiem 
nieporozumienia i fałszywie poję 
tych instrukcyj przez attache ara 
basadjr amerykańskiej w Londy 
nie. Ńie ma żadnej tajemnicy- Lot 
zostdt przedsięwzięty na prośbę 
RAF-u- Postanowiono oznajmić o 
locie po wystartowaniu 054 z lot
niska w Stephensyille (Nowa Fun 
landla).

chronach tysiąc ludzi z bronią, 
samochodami typu „Jeep' I innym 
ekwipunkiem. Prócz samolotów 
motorowych użyto równ'eż licz
nych szybowców-

ność Stenów Zjednoczonych w 
różnych krajach, napotykającą na 
sprzeciw niektórych członków 
Rady Bezpieczeństwa.

Oto dlaczego — zdaniem kores 
pondenta — Stany Zjednoczone 
wystąpiły z propozycją utworze
nia komitetu do spraw pokoju i 
bezpieczeństwa. w którym 
wszystkie zagadnienia mają być 
rozstrzygane nie w zgod’ze z za. 
sadami jednomyślności wielkich 
mocartsw, leoz mechanicznie, za 
pomocą zwykłej arytmetyki- •

Oto są główne motywy, który
mi kieruje się w swej akcji dele
gacja amerykańska- Mimo- iż pra 
sa USA stara się je przemilczeć, 
trzeźwe głosy społeczeństwo a- 
merykańskiego świadczą o tym, 
iż naród amerykański zaczyna co 
raz bardziej pojmować, do czego 
zmierza polityka zagraniczna Sta 
nów Zjednoczonych,

Wielki wysiłek czeka robotniczą Anglią
LONDYN- — Jak stwierdzono 

ze strony miarodajnej, przezwy
ciężenie kryzysu gospodarczego 
wymaga, by robotnicy brytyjscy 
w przeciągu najbliższych 15 mie
sięcy wyprodukowali na eksport 
towary o łącznej wartości 1-700 
milionów funtów szlerlinyów- Wy

Po locie, trwającym 10 godzin 
15 minut, samolot wylądował w 
Brise Norton, w Anglii. Jest to 
pierwszy w historii transatlan
tycki lot bez pilota, kierowany 
wyłącznie przez radio, trwający 
tyle godzin- Zeszłego roku podob 
ne próby były przeprowadzone w 
Ameryce l samolot kierowany 
przez radio, przeleciał Stany Zje
dnoczone z jednego końca na 
drugi-

System kierowania był tym ra
zem absolutnie nowy. Specjalny 
aparat, nastawiony z góry według 
przewidywań meteorologicznych, 
działał znakomicie, zmieniając 
trzykrotnie kierunek lotu, aby o, 
minąć trzy strefy depresji atmo
sferycznej.

Najmniejszy ruch samolotu był 
przeprowadzony mechanicznie aż 
do chwili, kiedy samolot wylądo
wał na lotnisku w Brise Mor

siłki te będą połączone z trwa
niem okresu restrykcji wszelkie* 
go rodzaju.

Powrót dzieci z Krymu
WARSZAWA- — Dnia 23 b- 

przybyły samolotem z Moskwy na 
lotnisko warszawskie dzieci pol
skie, które na zaproszenie rządu 
radzieckiego, spędziły okres wa
kacji w Arteku na Krymie.

Siynny balet angielski 
przybył do Warszawy

WARSZAWA. — We wtorek 
rano przybył do Warszawy 65- 
sobowy zespół reprezentacyjnego 
baletu iftgielskiego Sanders 
Wells z dyr- Ninette de Valois na 
czele-

Luneta za 2,5 mil. doi.
dia Uniwersytetu M. Kopernika
TORUŃ- — Uniwersytet Ho

ward w Stanach Zjednoczonych 
ofiarował Uniwersytetowi Miko
łaja Kopernika wspaniałą lunetę 
astronomiczną, wsktości 2-5 milio 
na dolarów. Lunetę przywiózł do 
kraju prof. Gorczyński.

Kie rozbijać demokracji socjalistów czeskich

skiej partii socjaldemokratycznej, 
na których wygłosi} przemówie
nie wicepremier Fjerlinger i mini 
strowie Lausman i Majer, wice
przewodniczący parlamentu poseł 
Tymes, sekretarz genereśny par
tii poseł Vilim, Oraz generał 
Ecer.

Nawiązując do ostatnich wyda
rzeń wewnętrzno » politycznych 
w Czechosłowacji, wszyscy mów
cy podkreślili konieczność usunię 
da różnic, dzielących poszczegól
ne stronnictwa i  pogłębienia ich 
współpracy w rządzie, parlament

o m  w łonie Frontu Narodo
wego.

Wicepremier Fńrilnger potępił 
swym przemówieniu akcje tych 

elementów, które korzystając z 
ehwilowych trudności gospodar
czych, w jakich znalazło się pań
stwo, dążą do rozbicia sil lewico
wych w Czechosłowacji, zapomi
nając o tym, «ż jakiekolwiek prze 
sunięcia lub zmiany w dotychcza 
sowym systemie wewnętrzno « po 
litycznym państwa, byłyby zgub 
ne dla czechosłowackiej demokra 
eji. Utrwalenie współpracy w Mo 
ku lewicowym winno być jedy
nym programem każdego uczciwe 

społecznie myślącego obywa

I PRASY ZAM KI
„WĘGIEL — TO CHLEB 

PRZEMYSŁU1’
W awiązku z uchwałami Frezy, 

dium Rady Najwyższej ZSRR, przy 
znającymi górnikom radzieckim, za 
siużonym w dziedzinie odbudowy 
i rozbudowy przemysłu węglowego 
medale i odznaczenia, oraz ustana
wiającymi ,.dzień górnika”, „Praw, 
da" pisze:

„W noozątkaeh władzy radziec
kiej, gdy toczyła się jeszcze woj
na z kontrrewolucją 1 interwen
cja, Lenin rzucił historyczne ha 
sio: „Węgiel to obecnie chleb prze 
myslu”. Pokonując niesłychane 
trudności górnioy odbudował: 
Donbas i dostarczając paliwa 
przeniys owi J transportom, oży
wiły gospodarkę kraju. Prawdzi
wą rewolucję przeżył przemysł 
węglowy w okresie stalinowskich 
pięciolatek. Donbas prący ręcz
nej w krótkim czasie przeobraził 
się w Donbas uprzemysłowiony, 
w Donbas socjalistyczny.

Władza radziecka powijała rów 
nież do życia nowe baseny węglo
we: Kuzbas, Karaganda, Zagłębie 
Moskiewskie. Zaczęto wydoby
wać węgiel w okręgach polarnyh. 
Uzbekistanie, Kirgizii, Tadjykisla 
nie itd.

Równocześnie ze wspaniałym 
wzrostem przemysłu węglowego, 
pojawił się nowy typ radzieckie
go górnika — o wysokim pozie, 
mie technicznym i kulturalnym, 
śmiałego w swoich twórczych 
przedsięwzięciach. Nie przypad
kiem ojczyzną stachanowskiego 
ruchu stał się właśnie przemysł 
węglowy.

Górnicy radzieccy dokonali o- 
gromnej pracy w dziele rekon
strukcji i podniesienia przemysłu 
węglowego. W r. 1940 wydobyto 
w naszym kraju 168 milionów ton 
węgla, pięć ! pół raza wiece) niż

Z honorem również złożyli gór
nicy radzieccy egzamin w okresie 
Wojny Ojczyźnianej. Świadomi 
swej wysokiej odpowiedzialności 
wobec Ojczyzny i bohaterskiej ra 
dzieckiej Armii, górnicy mimo cza 
sowej utraty Donbasu dali krajo
wi dostateczną ilość węgla. W c- 
kresie wojennym donhasowcy za
mienili kilofy na karabiny, gro
miąc z całą zaciętością niemiecko- 
faszystowskioh najeźdźców.

W okresie , powojennym Stalin 
postawił przed radzieckimi górni
kami nowe imponujące zadania. 
Wydobycie węgla w ciągu kilku 
najbliższych pięciolatek powinno 
wzróść do 500 milionów ton rocz. 
nie. Już w 1950 r. wydobycie o‘ 
siągnie 250 milionów ton".

KTO DEMUNTUJE?

HOBAEBPEMR
domaskuje podwójną grę tych kó1 
angielskich i amerykańskich, które 
z jednej strony protestują przeciw 
ściąganiu przez ZSRR należnych 
mu odszkodowań wojennych z Nie
miec, a z drugiej wywożą po dzii 
dzień niemieckie urządzenia fabrycz 
ne, twierdząc przy tym, że chronią 
interesy niemieckiej gospodarki 
przed „zakusami" Związku fladzlec

,,Obecnie rozpoczyna się demon 
taż potężnej walcowni Ewckinga 
w Werdol. Jak donosi „Bcriincr 
Zcitung" instalacje tej fabryki, 
wartości 200 milionów marek są 
przeznaczone dla wywiezienia do 
Anglii, W Schetmar (Lippe) wła
dze brytyjskie demontują zakła
dy Ernsta Kuestera. Zaintereso
wanie tą fabryką tłumaczy się 
prosto: jest ona przeznaczona dla 
konkurencyjnej fabryki angiel
skiej Cergar Bali Ltd w Irtlings- 
borough. Wywozi się również 
z polecenia władz instalacje firm 
Daniel Kuerten i Karl Melchcr 
w Solingen. W USA na wystawie 
jednej z firm tekstylnych wysta

wiono niemieckie maszyny marki
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W drug’m dniu Konferencji 
Wojewódzkiej PPS po obszernym 
referacie tow. Reczkt, którego 
streszczenie zamieściliśmy w nu 
merze wczorajszym nastąpiło 
sprawozdanie sekretarza woje* 
wódzkiego PPS tow- Aleksego 
Sieradzkiego.

Na początku swego sprawozda 
nia tow- Sieradzki stwierdza, że 
zadania jakie stanęły przed wy
branym przed rokiem Wojewódz 
kim Komitetem nie należały do 
Ictwych'- Oprócz spraw wewnę
trznych, organizacyjnych, któ
rych uporządkowanie było konie 
ezne ze względu na następujący 
okres stabilizacji ogólnej trzeba 
było poświęcić wiele pracy dla 
równoczesnego wywiązania się z 
aktualnych i niecierplących zwło
ki zadań, jakie ciążyły na Partii, 
jako organizacji politycznej służą 
cej Interesom Państwa- Zbliżają
ce się wybory wymagały rozwi
nięcia intensywnej działalności,

do zachowywania w przyszłości 
większej równowagi j umiarkowa 
nia w sprawach personalnych na 
terenie przemysłu-

Obecnie w dalszym ciągu czynlo 
ne są starania by tych członków 
naszej Partii, którzy oprócz kwa- 
liiikacyj wypływających z ich 
światopoglądu socjalistycznego I 
zrozumienia dla zadań stojących 
przed nami na odcinku odbudo
wy posiadają całkowite przygoto 
wanle fachowe — zatrudnić na 
odpowiednich do ich kwalifikacyj 
placówkach w przemyśle, co było 
by Znacznym pożytkiem dla dal
szego usprawnienia produkcji, 
której rozwój tak konieczny jest 
dla realizacji planu trzyletniego

Tow. Sieradzki wyraził nadzie
je, że to uzasadnienie, jako nie
wątpliwie słuszne i wynikające z 
dążenia do przyczynienia się 
przez PPS w dziele odbudowy, na 
każdym odcinku naszego życia — 
przyczyni się do uwieńczenia po-

.... ____ jak popularyzacja Pla- myślnym skutkiem trwających
nu Trzyletniego i akcja zwiększa wysiłków Woj. Komitetu
nia produkcji- »«■ ................ i i n i  ■

Ponadto było szereg zagadnień-

Wracając do spraw personal
nych na terenie Partii, mówca, 
stwierdza, że dokonane zmiany 
wśród personelu Wojewódzkiego 
Komitetu, jak również w Komite
tach Miejskich i Powiatowych 
pozwoliły na usprawnienie pracy 
' ujednolicenie działalności na
szej organizacji powodującej się 
w swoim postępowaniu hastami 
utrwalenia zdobyczy demokraty
cznych i szerzenia socjalizmu w 
ścisłej, jcdnolilofrontowcj współ
pracy z bratnią partią, podążają
cą razem z nami do socjalizmu

Ciężką stratę ponieśliśmy ze 
śmiercią tow. Romana Motyki, (w 
tym miejscu zebrani powstali od
dając w milczeniu hołd zmarłemu 
bojownikowi o socjalizm).

Mimo to praca potoczyła się da 
lej, a jej podsumowywanie dzi. 
siaj rezultaty dowodzą pomyśl
nych osiągnięć.

Sprawy nredzywlyine
Wojewódzki Komitet PPS oży* 

wiony Szczerym duchem współ*

pracy w jednolitym froncie z rów 
norzędną Polską Partią Robotni* 
czą, postanowił dla zacieśnienia 
współpracy przede wszystkim u« 
sunąć istniejące zgrzyty- Rozmo
wy przez nas rozpoczęte Z Woje* 
wódzkim Komitetem bratniej Par 
tii doprowadziły do polepszeni.1 
współpracy, w wyniku której 
stworzony wspólnie aparat wybór 
czy pozwoid na zespolenie wysil* 
ków obydwu parlyj dla osiągnie* 
cla zwycięstwa w dniu 19 stycz
nia 1947 r- Wkład jakiśmy włoży- 
li w akcję przedwyborczą, udz-;'l 
naszych prelegentów w wiecach 
przedwyborczych, uczestnictwo w 
komisjach wyborczych, doprowa
dziły do zbliżenia obydwu partyj 
we wspólnej pracy, mifącei na cc 
lu utrwalić zwycięstwo Polski 
Ludowej.

W toku dalszej współpracy przy 
organizowaniu wszelkich akcyj 
politycznych i społecznych łączą
ce nas więzy jeszcze bardziej się 
zacieśniły, a wykazywana przez

w których rozwiązaniu uczestni
czyła nćSza organizacja wespół z 
innym' partiami i organizacjami- 
Wszystko to wymagało przygotę 
wania Partii i osiągnięcia przez 
nią takiego poziomu, by z ciążą
cych na niej obowiązków wywią 
zała się jak najlepiej- 

Sprawy personalne 
Na pierwszy plan wysunęła się 

konieczność _ obsadzenia stano
wisk w Partii ludźmi, którzy by 
swoimi wartościami gwarantowa
li, iże podołają zad.miom- Ustą
pienie wkrótce po wyborach 
władz wojewódzkich PPS pierw
szego sekretarza tow- Bossow- 
skiego spowodowało trudności u 
pracy, ze względu na brak czyn' 
nika koordynującego. Z chwilą 
ustanowienia stałego przewodni
ctwa w grudniu 1946 r. przystą
piono do uzupełnieni.-, braków i 
reorganizacji aparatu partyjnego. 
W przeciągu k'lku następnych 
miesięcy dokonano szeregu zmian 
w obsadzie personalnej, starając 
się dobierać jak najlepsze siły. 
Dzisiaj większość pracowników 
to nie tylko urzędnicy, pobierają
cy niezbyt wysokie zresztą wyna 
grodzenie, lecz przede wszystkim 
sa to dkiywW partyjni o odpo
wiednich kwalifikacjach nauko
wych I praktycznych w pracy spo 
łecznej oraz należytym przygoto
waniu i wyrobieniu o śwtatopoglą 
dale socjalistycznym. Personel 
partyjny obciążony jest pracą zi 
względu na znaczny wzrost Part 
tli, której stan z czterdziestu tysie 
cy w listopadzie 1946 r- powięk
szył się na terenie naszego woje
wództwa do stutrzydzlestu jeden 
tysięcy członków Stałych w llpcu 
1047 roku-

Jeśli Chodzi o obsadę personal 
na w administracji i samorządzie 
to iesteśmy tam reprezentowani 
może n'e w tym stopniu jakby to 
wynikało z powagi i znaczenia 
nasze) Partii, iecz biorąc pod u- 

ąą fakt, że stanowisk’' te Są nb 
sadzone w porozumieniu z innym' 
partiami Bloku Demokratycznego 
w wyniku uzgodnień i kompro
misów, jakimi kierowaliśmy się 
dla ułatwienia współpracy, stan 
ten musimy uznać z* zadawalają 
cy.

Na lerenie przemysłu stan na 
szych wpływów przedstawia sie 
mniej pomyślnie- W aparacie pe 
sonainym jesteśmy reprezentow: 
n! minimalnie- Wojewódzki Korni 
lei włożył wiele wysiłków, by u- 
trzymać obsrMzone przez naszych 
członków stanowiska, Nlezawsze 
się to tndnak udawało- Na odcih- 
ku tym hastąpila pewna poprawa 
pe tzw- deklaracji Oehfb s Sie- 
redzki z dnia ?- 8- 184? r-, która 
poawelda aa stworzenie podstaw

Z n asxe6o stanomts^inn

(i) Co leżało u podstaw pro-1 Ustalając zasadę jednomyśl- 
jektn stworzenia Organizacji I nośoi dla zupełnie małego krę- 
Narodów Zjodnoczonych? Co i gn państw dużych, słusznie ro-
byłc w ysun ię te  jako  naczelne ; zum ow ano, 
zadanie  now ej O rganizacji m ię
dzynarodow ej? ... , .

Przede  w szystkim  chodziło spraw ę, z 
zapew nienie pokoju- U trw a lę i świetowegi

ogranicza Się c 
do spraw najbardziej istot

nych. Zdawano sobie również 
‘ trwałość pokoju 

uzależniona jest
nie go miało nastąpić przez od harmonijnoj współpracy' 
wszechstronną ro z b u d o w ę  największych potęg światowych j 
współpracy międzynarodowej). One są w gruncie rzeczy idpo-' 
Zasadą tej współpracy miało • wiedziałaś za losy świata. Od 
być porozumienie między głów i ułożenia stosunków między nl-1 

ii mnymi mocarstwami świata we 
stkich istotnych spra-X "

Projekt Orgonizaoji Naro-

zależy trwałość pokoi c 
W ciągu ostatnich kilku mie 

sięoy obserwujemy ze strony 
Stanów Zjednoczonych wysiłki,

dów Zjednoczonych był oparty zmierzające do wprowadzenia 
na Karolo Atlantyckiej i podob istotnych zmian za,równo w sto 
nie zresztą jak ona byl przede j winku do samej mślytuoji ONZ 
wszystkim produktem nmery- j iak również do przepisów 
kańskim. Dyskusje na jego ta- formalnych, które regulują 
mat miądzy prezydentem Roo-1 tryb postępowania na terenie 
seveltem i premierem Ghnr-! "Nz. _seveltem i premierom Chur
chillem, prowadzone niejedno
krotnie w oznsie wojny ’ wlttją się przede wssystkin
wadziły do uzgodnienia stano- >?<«, że Stany Zjednoflzone w 
wisk i poglądów, Wobac nieje- 'tre flu  ważnych wypadków 
dnekrotnle dzisiaj wysuwa- sterają się całkowicie pomijaćI fttt?  — H Hft I łi HIH H A -nil thl,-.nych zastrzeżeń należy przy
pomnień, że Rosja Radziecka

ONZ, zHpeminnjae o roli, jaka 
ta instytucja miału odgrywać

przystępując do projektów a- w stosunkach młędzynarodo- 
meryktińsko-anglelBkich, kła- wych. W sprawia pomoey kra- 
dła swój podpis pod ustalania, j dytowej dla Oreoji i Turcji 
których autorstwo da niej nie , prezydent Truman uznał pośre 
należało. Obecnie przedstawi/- i dnictwo ONZ za całkowicie 
ciele Rosji Radzieckiej bronią zbędne, mlrne zupełnie
zasad, na których oparta zesla 
la ONZ, a natomiast antoro- 
wte tych zasad przede wszyst
kim zaś Ameryka występują 
przeciwko własnym koncep
cjom.

Organiznojn Narodów Zjed
noczonych oparta jest w naj
istotniejszych swych punktach 
na zasadzie zgodnego działania 
wszystkich wielkich mocarstw. 
Był io olbrzymi postąp w sto
sunku de konstrukcji Ligi Na
rodów, zbudowanej w wyniku 
pierwszej wojny światowej. Tam-

itej w tym wypadku opinii pu
blicznej świata. Podkreślała 
ona, że wszelka pomoc dła wszy 
stkich państw powinna byó 
organizowana przez ONZ, gdyż 
jodynie wówozas będzie moż
na uniknąć nacisku poszczegói 
nych wielkich mooatstw na kra 
le zainteresowane w pomocy- 
Tylko przy takim rozwiązaniu 
pomoc mogłoby byó udzielana 
rzoozywlśole bozintersownie w 
Imię realizowania właściwych 
celów.

Marshall a, któ-
«. wymagała bowiem jedno- ry został przedstawiony Juko 
myślnaśef czloaków Ligi przy , ewentualność pomocy amery- 
poflejmowaniu uchwał, nie wy- 'kańskiej dla państw europej- 
lącza-ąc nawet bezpośrednio; skich został postawiony poza
zainteresowanych. organizacją Narodów ZJedno-

Kcnstruuiac zasady praktyez! czonych' i nie znaleziono do- 
ne i prawne nowego porządku' tychczas sposobu, aby na teren 
powojennego w zakresie sto- i teł instytucji go sprowadzić, 
sunków międzynarodowych, i Jedna i druga sprawa stały 
państwa anglosaskie stanąly sią w ręku Stanów Zjednoczo
na stanowisku wymaganej w j nych narzędziem specjalnego
niektórych wypadknoh jedno
myślności B głównyoh mo
carstw, W momonoio przyjmo
wania tej zasady zdawano so
bie sprawę, że jest t-i rozwiesi
cie jedynie możliwe.

nacisku na poszczególne pań
stwa dla podporządkowania ioh 
politycznym Wskazaniom rzę
du amerykańskiego. Plan Mar
shall^ jest równocześnie próbą 
seąbieia Biwapy na dwa obozy

polityczne, nieprzychylnie do 
siebie nastawione.

Ostatnio zgłoszone przez gon. 
Marshall a propozycje stworze
nia Komitetu do spraw pokoju 
i bezpieczeństwa, w którym 
przy podejmowaniu uchwal o- 
bowiązywainby zasada więk
szości głosów, zmierzają w kie 
runku usunięcia przede wszyst 
kim najważniejszego organu 
ONZ jakim jest Rada Bezpie
czeństwa, a poza tym próbują 
ominąć przyjętą zasadą jedno
myślności wielkich mocarstw.

Min. Modzelewski imieniem 
Polski na obecnej sesji ONZ 
podkreślił, że autorytet ONZ 
można utrwalić przez respekto
wanie roli, która została tej in 
stytucji wyznaczona i zasad, 
»n których została oparta jej 
działalność. Wszelkie dążenia 
zmierzające do zarzucenie za
sad obecnie obowiązujących, 
względnie pomijanie roli ONZ 
w sprawach do .regulowania 
których została ta instytucja 
powołana może spowodować 
konsekwencje bardzo nieprzy
jemne i groźne dla pokojowego 
współżycia narodów.

Nie ms na śwtecte narodu, 
który by pragnął nowej wojny, 
poza oczywiście niemieckim, 
który przy tej okazji chcialby 
uzyskać możność odwetu i od
budować W Europie swą potę
gą militarną, tak groźną dla 
pokoju świata. Uważamy, że 
rządy winny byś posłusznymi 
wykonawcami tej woli naro
dów. Stanowisko w tej spra
wie narodów jest jasne ule tyl
ko w zniszczonych krajach Bu 
ropy, które pragną w spokoju 
kontynuownć dzieło odbudowy, 
ale również i w Stanach Zjed
noczonych, które strat i ofiar 
poniosły bez porównania mniej, 
Wybranie przez rządy w tej 
sprawie linii reprezentowanej 
przez wolę narodów będzie za
dośćuczynieniem najkaraynnl- 
niejszym wymogom demokracji 
i wykonaniem najpiękniejszych 
wskazań prawnych, moralnych 
i etycznych.

Dążymy do wzmoor.ienia au
torytetu organizacji Narodów 
Zjednoczonych, jako Instrumen 
ta trwałego pokoju, Pragnieniom 
jest naszym, aby służyła ona 
ludzkości i światu, nie zaś am
bitnym jednostkom, zaohłnn- 
nym grupom społecznym, ozy 
zapędom imperialistycznym po- 
i szeżegśisyoh państw, Wola na
rodów winna być uszanowana,

nas na każdym’kroku wola utrwa 
lania jednolitego frontu I wytwo 
rżeniu atmosfery całkowitej sżcze 
rośd | zaufania w znacznym stop
niu przyczyniły się do zbliżenia 
obydwu nurtów robotniczych na 
naszym terenie.

W lej syiuacji realizacja u* 
chwał Rady Naczelnej PPS odno
śnie pogłębienia Jednolitego fion 
tu postępuje szybko, a wypowie
dzi naszych towarzyszy na licz
nych organizowanych przez nas 
razem z bratnią partią PPR współ 
nych konferencjach świadczą o 
pragnieniu współpracy w jednoil 
tym froncie, pozbawionym jakich 
kolwlek ukrytych interesów wła
snych 1 szkodliwych przejawów 
sekciarstwa.

Wspólne konfereucje kierow
nictw partyjnych służą dalszemu 
uoglęliicnlu współpracy, a Woje
wódzki Komitet PPS przywiązuje 
do nich szczególne znaczenie ja
ko do okazji uzgodnienia szere
gu spraw na platformie wzajem
nego poszanowania i rńwnorzęd- 
noścl obydwu potężnych ruchów 
robotniczych, budujących w Pol
sce socjąlłzm-

Suawf or-anizae»j»e

W d.iszym ciągu swego sprawo 
zdania tow- Sieradzki omawia za
dania, które wyłoniły się przed 
Wojewódzkim Komitetem w  uhie 
glym roku i które wysiłkami 
wszystkich towarzyszy współpra 
cujących z Wojewódzkim Konyle 
tern zostały spełnione- Na czoło 
tych zadań wysunęły się: 1- roz
budowanie Partii, 2. ustawienie 
jej na należytej linii pepesow- 
sklej, 3. wychowanie I przeszkolę 
nie nowych członków, 4. uregu
lowanie spraw finansowych-

Wytknięte cele zostały prawJe 
całkowicie osiągnięte. Partia zwie 
lokrotnlła swoje szereg', je) linia 
polityczno pokrywa się ctfkowi- 
cie z linią reprezentowaną przez 
Centralny Komitet Wykonawczy 
i wytycznymi zawartymi w u- 
chwałach Rady Naczelnej, szkoły 
partyjne i częste zebrania są in
strumentem wychowującym i 
szkolącym członków Partii. Naj
trudniejsze zagadnienie uregulo
wania ‘spraw finansowych zosta
ło również rozwiązane pomyślnie. 
Suma wpływających składek jest 
dziesięciokrotnie wyższą w po
równaniu z ubiegłym rokiem- /

Tow- Sieradzki zatrzymuje się 
nad poszczególnymi punktami 
wyżej wymienionych zadań, Ob
razując osląghlęte wyniki-

A aiM U n 7-dania
Omówiwszy działalność pćszeże 

gólnych wydziałów Wojewódzkie 
go Komitetu PPS oraz osiągnię
cia na odcinku składu Partii, przr: 
związanie z ruchem soejaliśtyor* 
nym kobiet, młodzieży, inteligen
cji- chłopów (i przede wszysik-' 
szerokich mas _ robotniczych 
przedstawił tow- Sieradzki dzie 
ialność Wojewódzkiego Komite
tu w życiu politycznym i społecz
nym- Mówca podkreślił wkład 
Partii w akcji zwalczania spekula 
jęjii, uczestniczenie w' życiu go
spodarczym, dniej w przygotowy
waniu wszelkich Imprez o chamic 
terze ogólno -  państwowym w po 
•arciu dla szkolnictwa, udziału w 
życiu kulturalnym. Mówiąc o 
spółdzielczości, sekretarz woje
wódzki wskazał na osiągnięcia tej 
formy gospodarczej i wezwał do 
- opierania jej jako tej, której re» 
al'79cja leży w założeniach pro
gramowych Polskiej Partii Socja 
’'stycznej.

Podkreśliwszy że uroczystość 
odsłonięcia sztandaru Wojewódz 
kiego Komitetu PPS stała się o* 

(dokończenie na str, 5)
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Z wieli! łyeyiw iększam y rozmach inw es
Prezes CUP tow. min. Bobrowski o zużytkowaniu 7 i pól in iiarda zl w roku 1947

Komitet Ekonomiczny Rady 
Ministrów uchwalił w dn’u 19 
b- m- dodatkowy piata inwe
stycyjny na rok bieżący. 
Koszt planowanych inwesty
cji wyniesie 7,5 miliarda zł- 
W związku z tą doniosłą u- 
chwałą przedstawiciel SAP 
zwrócił się do prezesa CUP 
tow. min. Czesława Bobrow
skiego z prośbą o udzielenie 
bliższych informacji na te* 
mat dodatkowych inwesty
cyj.

W wypieku pomyślnej sytuacji 
gospodarczej dopuszczalne 
podniesienie kredytów 'nwestycyj 
nych w granicach do 10 proc- ich 
globalnej sumy- Łączna kwota te 
gorocznego planu inwestycyjnego 
w brzmieniu, uchwalonym przez 
Sejm, Osiągnęła prawie 90 miliar 
dów zł, czyli istniała możliwość po 
większenia plOtau przez rząd o 9 
miliardów zł. Już przed dwoma 
miesiącami plan został rozszerzo
ny o sumę 1-4 miliardów zł na naj 
pilniejsze inwestycje rolne Fundu 
szu Ziemi- Obecnie zostały uchwa 
lone dalsze kredyty na sumę Łli- 
sko 7-5 miliardów zł, co oznacz; 
prawie całkowite wyzyskanie 
przez Rząd możliwości powiększę 
nia planu.

Budowa domów robotniczych
Z sumy powyższej najwięcej — 

bo kwotę 2.4 miliarda zł — prze
znaczono na poważne rozszerzenie 
programu budownictwa robotni
czego dla przemysłu węglowego i 
hutniczego na terenie Śląska. Su
ma ta pozwoli na pełne wyzyska 
nie dostaw domków składanych 
Finlandii, jak też na istotne wzmo 
cnienfe,''akcji remontowo » budo
wlanej na Śląsku- Obok zwiększo 
nych n;4;ładów na budownictwo 
robotnicze, przewidziano na cele 
budowlane dalszy 1 miliard zł, 
czym na dokonanie ważniejszych 
obiektów w Warszawie 400 milio
nów zł, w innych miastach 
nad 300 milionów zł i wreszcie na 
specjalne inwestycje wiejskie 
Ziemiach Odzyskanych — również 
około 300 milionów zł- Uwzględ
niono w pierwszym rzędzie potrze 
by szkół, budownictwa mieszka
niowego oraz zagród wiejskich-

Rozbudowa komunikacji
Oprócz sumy 3,4 miliardów zło 

tych nc cele budowlane, przezna
czono kwotę 4 miliardów zł na ko 
munikację, jak: inwestycje kole
jowe, drogowe, wodne, lotnictwo 
i motoryzację, Inwestycje w 
lach i inwestycje pocztowe, 
około 1 miliarda na rolnictwo i la

Szczecin — Czechosłowacja- 
WrPz z dalszym przejmowaniem 
portu nastąpiło natychmiastowe 
uruchomienie kredytów dla wy
datnego wzmożenia odbudowy te 
go lak ważnego dla Polski ośrod
ka eksportu węgla i importu rud, 

dla Czechosłowacji — ośrodka 
tranzytu-

0 jedną trzecią 
zwiększono inwestycje

Nominalnie tegoroczny plan in 
■westycyjny jest więcej, niż dwu 
krotnie większy od planu roku 
1946. Wobec podwyższonego kosz 
tu realizacji inwestycji ocenia się 
rzeczywiste rozmiary ruchu inwe 
stycyjnego odpowiednio niżej. W 
każdym razie należy sądzić, że 
przy należytym wyzyskaniu bieżą 
cego sezonu tegoroczny wysiłek 
inwestycyjny będzie realnie wyż 

około jednej trzeciej 
równaniu z rokiem 1946- Przy tej 
okazji należy wspomnieć o istot
nym zwiększeniu się inwestycji 
wiejskich, oraz prywatnego ruchu 
budowlanego.

Późna wiosna przyczyniła się 
niewątpliwie do uszczuplenia mo
żliwości wczesnego sezonu inwe 
stycyjnego- Dodatkowego wysiłku

wymagały również trwające je- 
wielkie prace nad usunię

ciem zniszczeń powodziowych.- 
zwłaszcza w mostach- Niewątpli- 

zwyżka cen materiałów in
westycyjnych, draż późniejsze, 

planowano dostawy maszyn i 
urządzeń ^powodowały realne o- 
gr;»:'czenia planu- Mimo to moż
na wyraźnie skonstatować wyso
ki poziom osiągnięć inwestycyj
nych. Ilustracją powyższego jest 
rosnąca sprawność komunikacji : 
kurczące się obszary odłogów
Najbardziej, jednak wymowne sta 
ją się osiągnięcia produkcyjne 
przemysłu, zwłaszcza na Ziemiach 
Odzyskanych, powszechnie [rów
nież podkreśla się obserwowany 
przez wszystkich wzmożony ruch 
budowlany

Rynek budowlany w ryzach
— Uruchamiając kredyty dodat 

kowe, Rząd zdecydowi’ się ni 
tylko zapewnić realne możliwości 
wykończenia ważniejszych obiek- 
tów, ale równocześnie wydał sz< 
reg zarządzeń, które winny zapo
biec niepożądanym zjawisk on
zwyżkowym. Szczególną uwagę 
zwrócono na rynek budowlany 
Warszawie.

Spośród wielu zarządzeń w tej 
dziedzinie trzeba wymienić w 
pierwszym rzędzie poważne ogra 
niczenie rozpoczynania nowych 
prac inwestycyjnych po 20 wrze* 
śnia b- r., oraz zakaz rozpoczyna' 
nia jakichkolwiek nowych robót 
budowlanych ze środków publicz 
nych bez zgody prezes;? CUP i 
ministra Odbudowy. Rząd dąży 
zdecydowanie do ukończenia 
ksymalnej liczby obiektów, będą 
cych w budowie. Na ten cel kon 
centnije się fundusze i nie dopu
ści się do niepotrzebnego rozpo> 
czynania przed zimą wielu budo* 
wli, które — wobec niemożności 
ukończenia — nie zwiększyłyby 
zapasu mieszkań- Nie dotyczy to 
budownictwa prywatnego, które- 

życzliwe popieranie przez 
Rząd znajdzie w najbliższym cza 
sie wyraz w formie dalszego 
przedłużenia ulg inwestycyjnych,
o wymagać będzie znowelizowa
na dekretu z dnia 2 czerwca ro- 

ku bieżącego.
Prace nad planem przyszłorocz 

nym są w pełnym toku. Mimo 
opóźnień niektórych resortów, in 
tensywność prowadzonych prac 
pozwala sądzić, iż plan inwestycyj 
ny na rok 1948 winien być w usta 
lonym terminie gotowy.

Zakończenie obrad  
III Konferencji W ojewódzkiej PPS
W drugim i ostatnim dniu obrad 

III Konferencji Wojewódzkiej PPS 
panowała ta sama serdeczna atmos 
fera, jaka zawiązała się w niedzielę

chwilą

Specjalną uwagę zwrócono na 
szerokie uwzględnienie programu 
odbudowy mostów kolejowych 
drogowych, jak też na odpowied- 
n<ą realizację planu aktywizacji 
rejonu Szczecina i przejętych o- 
statnio dalszych części portu- 
Osobne kredyty przeznaczono 
również na dalsze zagospodarowa 
nie Żuław i Pyrzyc, oraz na melio 
rfćje i zalesienia.

Ssyhsze tempo prac

Komitet Ekonomiczny Rady Mi 
nistrów Dowolał dla spraw Szcze 
cina specjalną Komisję Wicemin 
strów. która opracowała na rok 
bieżący i na lata 1948 — 49 plan 
aktywizacji rejonu szczecińskiego 
Jak więc z powyższego wynika. v 
roku 1947 będzie wykonana tyl
ko pewna część ogólnego planu 
Całość planu została w zasadzie 
Drzyjęła i zarządzono natychmia
stową jego realizację.' Do końca 
roku bieżącego przyznano dodat
kowo kredyty w kwocie prawie 
400 milionów złotych, specjalnie 
na cele odbudowy portu, sieci ko 
lejowej oraz połączenia kolejowe

w Katowicach

branym  za tak doskonały nastrój, i

Trąbalskiego.
Przemówienie tow. Reczka i spra 

wozdanie tow. Sieradzkiego, wnio
sły szereg momentów o zasadniczym 
znaczeniu dla dalszego toku obrad. 
Omówione osiągnięcia i  nakreślone 
zadania pozwoliły zebranym na 
zorientowanie się w  całokształcie o- 
bowiązków, jakie spadną na nowe 
władze wojewódzkie PPS. Zgłasza- 
iqc kandydatury do Rady Wojewódz 
kiej, uczestnicy konferencji bruii 
pod uwagę nie tylko walory osobiste 
swoich kandydatów, ale również sto 
pień możliwości sprostania przez 
nich pracy, czekającej w  okresie naj 
bliższego roku kierownictwo PPS 
terenie województwa śląsko-dąbrow 
skiego.

Dyskusja wykazała, że wszyscy de 
legaci kierowali się w  swoich decy
zjach przy wysuwaniu • kandydatur 
dobrem Polskiej Partii Socjalistycz 
nej, zdążającej w  jednolitym froncie 

bratnią partią PPR do utrwalenia
socjalizmu w Polsce Ludowej.

Tow. Ćwik, który podsumował dy
skusję dał wyraz swojemu uz 
dla wypowiedzi usłyszanych 
dyskutantów. Wypowiedzi te świad 
czyly o dojrzałości ruchu socjalis
tycznego w  Zagłębiu Węglowym 

trosce towarzyszy o rozwój PPS 
wspólbudującej Polskę Ludową.

Nakreśliwszy dalsze zadania ślą
sko-dąbrowskie organizacji PPS 
tow. Ćwik wzniósł okrzyk na cześć 
Niepodległej Polski Ludowej, jed
ności działania klasy robotniczej f 
odrodzonej, bojowej, jednolitej Pol
skiej Partii Socjalistycznej.

Po udzieleniu absolutorium ustę
pującym władzom wojewódzkim PPS 
zebrani jednogłośnie przyjęli usta
loną przez Komisję Matkę listę 
członków Wojewódzkiej Rady PPS.

Następnie przewodniczący konfe
rencji tow. Zdziarek-Mirski oświad 
czyi, że w związku z  ilością prac, ja 
kie czekają nowe władze wojewódz 
kie skład Rady będzie mógł być po
większony w  myśl odpowiednich 
przepisów statutu organizacyjnego.

Skład nowych Władz Wojewódz
kich PPS oraz rezolucje podaliśmy 
w numerze wczorajszym.

Ruch zawodowy
weźmie udział 
w święcie spółdzielczym

WARSZAWA. — Polski ruch za
wodowy przygotowuje się do udzia- 

święcie spółdzielczości. Po
szczególne OKZZ, miejskie i  powia
towe Rady Związków Zawodowych 
organizują akademie oraz obchody.

ladto w bieżącym tygodniu w 
lokalach, świetlicach i na poszcze
gólnych zakładach pracy odfS;dą 

zebrania spółdzielcze. Komisja 
Centralna Związków Zawodowych 
poleciła wykorzystać okres święta 
spółdzielczości na werbowanie człon
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fcą.
Zebrani wznoszą okrzyk na cześć 

Polskiej Partii Socjalistycznej i  jej 
przewódcy tow. Józefa Cyrankiewi
cza, oraz na cześć jednolitego fron
tu. Potężna melodia „Czerwonego 
Sztandaru” łączy wszystkich towa
rzyszy wiarą w zwycięstwo socjaliz
mu, dla którego utrwalenia będą 
pracować nowe Władze Wojewódz
kie PPS., wybrane przez przedstawi 
cieli stusiedemdziesięciotysięcznej 

pepesowców województwa

czy i  pomnożenia dotychczasowego 
dorobku .swoją ofiarną pracą 
Polski i  socjalizmu.

Koniec remontów -  czas budować Stolicę
Min. tow. Kaczorowski o odbudowie

WARSZAWA. — W ministerstwie 
Odbudowy odbyła się konferencja 
prasowa na temat dotychczasowych 
osiągnięć w dziele odbudowy War
szawy. Na konferencji obecny był 
minister Odbudowy tow. dr. Kaczo 
rowski.

Dotychczasowe wyniki odbudowy 
stolicy omówił komisarz Odbudowy 
Warszawy inż. Piotrowski.

Na zakończenie konferencji prze
mówił min. Kaczorowski, który pod 
kreślił, że rok 1947 uważać można 
za początek zorganizowanej pracy 
nad odbudową stolicy wszystkich 
trzech sektorów, a  więc państwowe 
go, spółdzielczego i prywatnego.

Minister Kaczorowski powiedział 
m. in.: że rok bieżący można uważać 
za rok ostatni, w którym dominują 
pree remontowe. W roku 1948 
pocznie się budowa całkowicie 
wych domów.

Często odmawiać musimy —

wiedział tow. minister
odbudowę takich, czy innych bu

dynków, czy oficyn, o które proszą 
osoby prywatne i  instytucje.

Nie możemy się jedna zgodzić
nowa Warszawa była miastem

bezplanowym, miastem ciemnych 
podwórek i piwnicznych suteryn. 
Warszawa jutra musi być pięknyi 

dobrze zabudowanym miastem.

ZA KULISAMI FLEET STREET
M it o „wolności"

ści”  prasy brytyjskiej 
bie ostatecznie i gruntownie nie
dawno wydana w  Anglii książka 
b. redaktora naczelnego Daily He' 
rald Francisa Williamsa pt.: „Pra
sa, parlament i naród”. W czasie 
wojny Williams był głównym cen 
zorem brytyjskim i uchodzi za naj 
lepszego znawcę prasowych stosun> 
ków na Zachodzie.

Autor przyznaje, że prasa brytyj 
ska od dawna już stanowi narzędzie 
wielkich monopoli. W „Daily Ex> 
press” słyszy się glos lorda Beaver 
brooka, w  ..Daily Mail” — lorda 
Rothermere, w  „Daily Telegraph" 

lorda Kemrose, a  w  „Daily 
Sketch” — jego brata lorda Kems 
ley. Instytucja tych lordów praso
wych zaciążyła nad całą prasą. Z 
drugiej strony Williams ujawnia 
nieznane dotąd fakty polityki rzą
du brytyjskiego odnośnie , prasy. 
Wszelkie związki tego rodzaju były 
zawsze dementowane przez obie 
strony, jednakże w r. 1938 prasa o- 
trzymała od Chamberlaina instruk 
cję, by wstrzymywała się od /jaw 
nej krytyki polityki Hitlera, albo 
opisów hitlerowskich przestępstw, 
ponieważ to jest przeciwne inte- 
resom kraju”(!). Tą samą metodę 
stosowano w ostatnich latach woj
ny na rozkaz Churchilla, gdy rząd 
przygotowywał już powoli zmianę 
brytyjskiej opinii publicznej wobec 
pokonanych Niemiec.

W czasie wojny początkowo cen
zurę i  nadzór nad prasą powierzo* 
no gromadzie admirałów. Więk
szość z  nich, jak oświadcza Willi
ams „była przekonana o tym, że 
najlepszy sposób traktowania pra? 
sy, to traktowanie dziennikarzy, 
jak zbuntowanych marynarzy” ■ 
Nierzadko admirałowie grozili re
daktorom „zakuciem w  kajdany” 
o ile nie będą wypełniać bez waha- 

rozkazów rządu. Innym po
mysłem admiralskim było przesy- 

wszystkim dziennikarzom 
standartowych nagłówków i tytu« 
łów wiadomości, co jednak z powo
du trudności technicznych nie mo- 
gło być zrealizowane.

Proces komercjalizacji prasy po 
wojnie poczynił dalsze postępy. 
Gazeta jest dziś według Williamsa 
.handlowym” przedsiębiorstwem, 
i dziennikarstwo gałęzią „han- 
ilu”... Dziennikarze są rzemieślni

kami, technikami, a wiaścicieie 
dzienników żądają od nich, by u- 
.przedzali kaprysy czytelników i 
redagowali gazetę tak, by ona 
„szła’1. Stąd ogromna ilość t. zw. 
popularnych gazet, do których na
leży również t labourzystowski 
„Daily Herald”. Jeden ze znanych 
publicystów oświadczy! niedawno 
pod adresem redakcji, czołowego 
organu L. P., że umieści ona po
ważny artykuł na  lamach pisma 
tylko wtedy, „jeżeli będzie napisa
ny na plecach kąpiącej się pięk
ności”. Na Kongresie partii coroc? 
nie część delegatów krytykuje poli
tykę prasową Daily Heralda, co je 
dnak nie daje żadnych rezultatów

Sąd swój zamyka Williams w 
następujących słowach: „Można 
czytać codziennie 16, 20, albo i 24 
slrony „popularnej” gazety i nie 
dowiedzieć się niczego, co się dzie
je  na świecie, ani nie zrozumieć 
niczego z socjalnych stosunków An 
glii, przyczynach i znaczeniu zja
wisk społecznych zagranicą”.

Czytelnik nie dowiaduje się więc 
niczego, poza cocktailem wiado
mości. Ale może właśnie o to cho
dzi, by nie wiedział...?

Bogatszy w yb ó r to w a ró w
w sklepach spółdzielczych

WARSZAWA. — W tym roku asor 
tyment towarowy sklepów spółdziel

Wydział Spożywczy „Społem" przy
gotowuje się do prowadzenia no
wych artykułów, jak: wody mine
ralne, wina gronowe, owoce połud
niowe, opony, dętki, skórguma, me
ble, wyroby skórzane, grzejniki, ku

chenki żelazka elektryczne i in. 
Zagraniczne artykuły kolonialne,

będą wypuszczone w estetycznych o- 
pakowaniach firmowych. Rozmiary 
tych dostaw uzależnione są od przy- 
.działu dewiz, jednak istnieją na
dzieje na znaczne rozszerzenie asor
tymentu artykułów zagranicznych.
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Odzyskaliśmy wszystko złoto

Oświadczenie ministra Skarbu tow.Dąbrowskiego po powrocie z Londynu
WARSZAWA. W związku z 

powrotem finansowej delegacji 
polskiej z Londynu minister 
Skarbu tow. Dąbrowski oś; 
wiadczył, iż celem konferencji 
w Londynie nie było rozpatry
wanie spraw pożyczkowych. Te 
sprawy załatwia Dyrekcja 
Banku. Omawiana była polity
ka Banku Międzynarodowego.

Polityka  B anku  n ie  w całej 
rozciągłości nam  odpow iada, a  
mianow icie nie zgadzam y się z 
finansowaniem  przez B ank  Od
budowy Niemiec. W  gruncie 
zeczy bron iliśm y spraw y ści- 
iego stosow ania  s ta tu tu , któ- 
y p rzew iduje, że pożyczki win 

ae być udzielane jedynie kra-

' ) ® ® ® ® ® ® ® ® ® @ ( r

O w o c e  d i a  ś w i a t a  p r a c y
Piękne pole popisu dia spółdzielczości

Jesteśmy u progu jesieni. Nor
malnie mówi się, że w tym okresie 
irzewa w  sadach i ogrodach ugi
nają się pod ciężarem owoców. Dziś 
trzeba przyznać, że bez przesady 
jest tak naprawdę.

Rok bieżący, jeżeli chodzi o zbio 
ry owoców naprawdę dopisał. Wy
starczy. przejechać choćby drogami 
i szosami śląsko ‘ dąbrowskimi, 
szczególnie na terenach nowo 
odzyskanych, aby przekonać się o 
tym naocznie. Zdawałoby się więc, 
>.e przy tak obfitym zbiorze owo' 
ców ceny na te artykuły ukształtu 
ią się na poziomie dostępnym dla 
szerokich mas pracowniczych. Nie 
stety tak nie je st

A dlaczego zapyta przeciętny oby 
watel nie wgłębiający się w  gospo
darcze czy spekulacyjne aspekty 
•eec zagadnienia.

Bo przecież, w  momencie gdy 
ceny owoców nie kształtują się 
na rynku zbyt nisko, w  sadah 
gniją one po prostu nie znajdując 
nabywców. O takim stanie rzeczy 
donoszą dzienniki z wielu stron 
Polski.

KROWI I ŚWINIE KARMI SIĘ 
JABŁKAMI

Np. w  powiecie garwolińskiąi sa
downicy oświadczają, że sprzedali’ 
>y jabłka po 5 zł. za kilogram na 
n-.rmoladę lub inne przetwory o- 
wocowe. Trudno jest jednak o kup 
:a, który by zakupił jednorazowo 
większą partię owoców. W powiecie 
tym brak jest środków przetwór’ 
zych, toteż nic dziwnego, że czę

sto krowy i świnie karmione są 
jabłkami.

Faktem jest również, że hurtowi
..bywcy owoców starają się wyko
•-•stać sadowników, oferując im
• wypadku kupna ceny niepropor 
tonalne do norm w 'tym wzglę

dzie, obowiązujących na rynkach 
w Warszawie, Katowicach, Krako’

Obecnie w Katowicach, Sosnow' 
,u . Krakowie ceny owoców kształ
tują się następująco: jabłka od 40 
do 120 zł. za leg. zależnie od -ga
tunku, śliwki od 80 zl. do 100 zł„ 
gruszki od 60 zł. do 150 zł. Przy
znać trzeba bezstronnie, że ceny ta 
kieł zapłacić nie może ani nauczy
ciel, ani robotnik, chcący dziecku 
kupić odpowiednie i konieczne do 
jego rozwoju ilości owoców.

A z drugiej strony, jak już za’ 
znaczyliśmy na wstępie obserwuje 
my fakt, że w wielu ośrodkach 
naszego kraju owoce gniją w sa
dach i ogrodach.

jom  — członkom  B anku , lub 
przedsiębiorstw om  położonym 
n a  te ry to rium  k ra ju , k tóry  je st 
członkiem  B anku . W  te n  spo
sób, zgodnie ze s ta tu te m  Niem j 
cy n ie  pow inny być fin an so w a -. 
ne a n i bezpośrednio, a n i po- ■ 
średnio.

W tej sprawie .zgłosiliśmy | 
odpowiednią rezolucję, która 
będzie przedmiotem dalszego 
rozpatrywania przez Radę Dy
rektorów. W skład Rady wcho
dzi dyrektor Barański, który 
będzie miał możność stanąć w 
jej obronie.

N a ogół stanow isko  nasze zo 
sta ło  p rzy ję te  przychylnie. W
niedługim czasie przybędą do 
Polski prezes Międzynarodowe 
go Banku Odbudowy pan John 
Mac Cloy i  prezes Międzynaro
dowego Funduszu pan Camille 
Gutt i  w Warszawie będziemy 
mieli jeszcze raz okazję do pro 
wadzenia dalszych rozmów.

W  spraw ie  z łota polskiego 
znajdującego się w  Federa l Re 
serve B ank  m in ister D ąbrow 
sk i oświadczył, że sp raw a  ta  
została za ła tw iona pozytyw nie 
i już  złoto to  znajdu je  się w ’ 
naszej dyspozycji, zarów ne w  
S tanach  Zjednoczonych, K ana
dzie, ja k  i R um unii, O statnio 
została  ra ty fikow ana  również 
um ow a z W ielką B rytanią, 
gdzie m am y rów nież złoto 
zwolnione.

WARSZAWA. W  zw iązku z 
podpisaniem  u k ła d u  z R um u
nią  w  dniu  17 w rześn ia  br.
p rzybył do W arszaw y sam olo
tem  z B ukaresz tu  tran sp o rt 
z łota polskiego w agi ne tto  
2,737 kg  w sz tabach  w artośc i 
ponad 3.000.000 doi.

Jak  wiadomo, część z ło ta, 
polskiego w  1939 r. została! 
zdeponow ana przez B ank  Pol
ski w  Rum uńskim  Banku  Na
rodowym  i obecnie po 8 la tac h : 
w róciła  do k ra ju .

Coś więc w tej całej sprawie 
jest nie w porządku. Owoce są 
w wystarczającej ilości. Ząopatrzyć 
w nie można więc każdego pra
cownika i jego rodzinę. N 'e 
wystarczy jednak ustalić jedynie 
cennik maksymalny na owoce, co 
nastąpić ma według zapowiedzi w 
najbliższym czasie. Mamy tego naj 
lepsze przykłady, choćby z masłem 
i słoniną, cena bowiem została usta 
łona, ale w dalszym ciągu odczu
wamy dotkliwy brak masła.

Coprawda można go otrzymać, 
ale cena wówczas na pewno nie 
jest urzędowa.

Z tym jednak artykułem sprawa 
jest nieco trudniejsza niż z owoca’ 
mi. Tłuszczów i masła mamy na 
prawdę zamało w porównaniu do 
minimalnego choćby zapotrzebowa’

Trzeba bowiem wziąć pod uwa‘ 
gę. że zupełnie nie wchodzą obec
nie w grę ilości otrzymywane u- 
przednio z dostaw UNRRA.

Nic też dziwnego, że zagadnienie 
braku masła nie tak szybko da się 
rozwiązać.

INACZEJ JEST Z OWOCAMI.
Tu naszym zdaniem największy 

nacisk położyć należy na sprawę 
pośredników, którzy jak wspom’ 
mieliśmy na wstępie artykułu pod’ 
wyższają ceny ze względów speku
lacyjnych.

Po drugie jeszcze w tym sezonie 
należy pomyśleć na serio o zorga> 
nizowaniu skupu owoców w taki 
sposób, aby po cenaćh umiarkowa
nych dotarty one do mas pracow
niczych.

JAK TO ZORGANIZOWAĆ?
Piękne pole popisu mają tu wszel

kiego rodzaju spółdzielnie, które nie 
wystarczająco jeszcze rozwinęły ten 
dział swej pracy.

Coprawda „Społem" zakupuje zna 
czne iloścf owoców dla celów prze
twórczych. Dość wymienić, że ostat
nio oddział „Społem" Zduńska Wola 
zakupił 250 ton owoców, a  oddział 
w Piotrkowie 100 ton. Ponadto sku
pem tych artykułów, a  następnie ich 
rozprowadzeniem• zajmują się po
szczególne referaty warzywniezo-o- 
wocowe.
, Ilości skupywane są jednak mini
malne w porównaniu do oferowa
nych przez sadowników i poszcze
gólnych chłopów w ośrodkach rol
niczych.

Dlatego też przede wszystkim spól 
dzielnie zamknięte, których najistot 
niejszym zadaniem jest zaopatrywa
nie swych członków w artykuły 
pierwszej potrzeby powinny zorgani 
zować akcję skupu owoców, w o-

środkach sadowniczych, a następnie 
zająć się ich rozprowadzaniem wśród 
członków.

Sprawa ta  jest jednakowo aktual 
na dla robotnika w -Zagłębiu Dą
browskim, w Krakowie, Katowicach 
lub Warszawie.

Trzeba światu pracy stworzyć mo 
żliwości do nabywania owoców. Nie 
wymaga chyba tłumaczenia ile z te
go korzyści pod wzgjędem zdrowot
nym będą miały dzieci robotników 
i pracowników umysłowych, dla 
których obecnie jakże często kupno 
owoców jest naprawdę poważnym 
zagadnieniem.

Napozór wydawałoby się, że jest 
to sprawa błaha i nie warta poru
szania w obszernym artykule. Fakty 
jednak przeczą temu. Dzieci robot-

(Dokończenie ze str. 3) 
kazją do potężnej manifestacji pe 
pesowców województwa śląsko- 
dąbrowskiego, mówca stwierdza, 
że dzień 29 czerwca 1947 r, w któ 
rym zostało dokonane odsłonię
cie sztandaru, przez swój chardk 
ter i atmosferę, w jakiej przebie
gły uroczystości — natchnęły nas 
wszystkich głęboką ufnością > 
przekonaniem, że tak jak święto 
odsłonięcia sztandaru potrafiło 
zmobilizować 50 tysięcy naszych 
towarzyszy przybyłych do Kato
wic, tak samo zadania, które sto
ją  przed nami, potrafią zmołdlizo

wszystkich towarzyszy do 
skupienia swych wysiłków dla ich 
realizacji-

Ilość wyłaniających się na naj
bliższy rok zadań jest znaczna- 
Przede wszystkim cele nakreślone 
przez uchwały Rady Naczelnej 
muszą być osiągnięte- Akcja we 
ryfikacyjna, akcja szkoleniowa i 
organizacja kursów oraz kół pre
legentów wymagać będą dużego 
wysiłku- Następnie dużo pracy 
trzeba będzie poświęcić w okre
sie wyborów do Rad Zakłado. 
wycb i Zarządów Związków Za,

I środowych,'gdzie razem z bratnią 
partią będziemy dążyli do uzyska 

:r-ia dla naszych obydwu urganiza 
cyj właściwej. odpowiadającej 
!znaczeniu i wpływom obydwu 
naszych organizacyj politycznych 
reprezentacyj, by móc wywiązać 
się z obowiązków stałego polej, 
szenia bytu klasy robotniczej-

Wśród następnych zadań wy=. 
mienił tow. Sieradzki opiekę nad 
organizacjami młodzieżowymi, a- 
keję stwarzania bibliotek dla OM I

PBZtŁtĄO PBAłV

h e ls k ie  p o d z ie m ie
w S z w e c j i

„Rzeczpospolita i Dziennik Go
spodarczy" omawia sprawę ostat
nich alarmów szwedzkiej prasy de= 
mokratycznej na temat panoszenia 
się w Szwecji nielegalnych organ? 
Zacyj faszystowskich i hitlerow
skich. Alarmy te stwierdza dzień- 
nik były całkowicie uzasadnione, 
jak wynika z akcji policyjnej i od
bytych procesów.

Między innymi znalazła ■ naświe-

Szwecji faszystowskiej organizacji 
polskiej:

„Dowiadujemy się, że pewien 
tygodnik, wychodzący w Sztok
holmie w języku polskim otrzy
muje fundusze z Londynu (oko
ło 100 Ł miesięcznie) oraz od 
szwedzkich organizacji profaszy- 
stowskich. Redagowany jest 
przez osoby, które utrzymują ży 
wy kontakt z generałem Franco, 
a nawet odwiedzają go na jego 
własne zaproszenie. Poza tym w 
spisie składu redakcyjnego znaj'

ników i pracowników nieraz z za
zdrością patrzą na piętrzące się za 
szybami wystawowymi stosy owo-

Dopomóżmy im w  tym względzie 
tak, aby częściej mogły z zadowole
niem i radością zatapiać młode zę
by w soczystym ich miąższu.

I jeszcze jedno. Dziś handel deta
liczny owocami znajduje się prze
ważnie w sferze zainteresowań przed 
siębiorczości prywatnej. Dobrze się 
stanie, powtarzamy poraź drugi, o 
ile zajmie się tym spółdzielczość 
zamknięta. Niewątpliwie szerokie 
masy pracujących przyjęłyby ten 
fakt z dużym zadowoleniem.

T. L.

duje się nazwisko pewnej Niem 
ki, która jest skompromitowana 
polityczne i obecnie nie może 
powrócić do Niemiec! Jeśli cho
dzi o osobę czołowego publicy
sty z omawianego tygodnika, 
jest on znany sprzed wojny ja 
ko wybitny działacz endecki, 
obecnie zaś jest ściśle związany 
z Andersem, czego dowodem je
go wyjazdy do Londynu.

Ów tygodnik polski — to .ma
ta komórka dość intensywnej 
akcji szpiegowskiej, którą pol
scy agenci tu prowadzą prawdo 
podobnie w porozumieniu z nie 
mieckimi bałtyckimi i  innymi 

zainteresowanymi w tym wywia
dowcami Również i szwedzkie 
nazwiska wymienia się w  tej roz 
budowanej służbie wywiadów-

Podobnie jak z krajów bałtyo 
kich, tak i z Polski notowany 
jest szmugiel ludzi do Szwecji.
O tym są doniesienia po obn 
stronach Bałtyku. Czy szwedzka 
policja nie zaobserwowała oży’ 
wionego ruchu na szwedzkich 
wybrzeżach i w  szwedzkich por

Rewelacje o  działalności pol
skich faszystów na terenie Szwe 
cji są niewątpliwie bardzo przy
kre dla ogółu Polaków. Szczę
ściem, opinia szwedzka dość do
brze orientuje się już w  podziale 
jaki zapanował między większo
ścią demokratyczną, a  resztkami 
zfaszyzowanych bąnkrutów pol
skich i  ściśle rozgranicza poję’ 
cie Narodu Polskiego od loka'-, 
jów międzynarodowej reakcji. , 
Czerpiemy natomiast — kończy( , 
dziennik — z doniesień ■ szwedz-

• kiej prasy jeszcze jeden dowód, 
że wszystkie nici antydemokra
tycznej roboty, czy to wykony-

sa, czy przez emigrantów bał 
tyekich, czy też przez skandy
nawskich faszystów — prowadzą 
uporczywie do... Niemiec’1.

i m  » !
całej Polskiej Partii Socjalistycz
nej-

„ZŁĄCZENI JEDNYM CELEM. 
BĘDZIEMY MASZEROWAĆ 
,POD CZERWONYMI SZTANDA
RAMI POLSKIEJ PARTU SO
CJALISTYCZNEJ, w  Ścisłej 
WSPÓŁPRACY Z BRATNIĄ POL 
SKĄ PARTIĄ ROBOTNICZĄ. 
BĘDZIEMY POGŁĘBIAĆ I  UTR 
WALAĆ JEDNOLITY FRONT, 
BĘDZIEMY WALCZYĆ O DO
BRO KLASY PRACUJĄCEJ, BĘ 
DZIEMY POPRZEZ DEMOKRA
CJĘ ZDĄŻAĆ NAJKRÓTSZA. 
DROGĄ DO SOCJAIIZMU-

Ustępujący Komitet Wojewó
dzki kierował się tym i drogowsbi 
lusi-j w  swoim postępowaniu- 
Niech te  saase cele przyświecają 
władzom partyjnym, które zosta
ną wybrane dzisiaj- Ludzie mogą 
się zmienić- Socjalizm pozostanie’.

Słowa tow- Sieradzkiego zosta
ły przyjęte burzą oklasków > nie
milknącymi okrzykami na jego 
cześć- W momencie gdy tow- Sie
radzki, z otrzymaną z rąk  przed
stawicielki Sekcji Kobiecej PPS 
wiązanką czerwonych goździków 
schodzi z trybuny, sekretarz 
CKW PPS tow- Reczek zbliża się 
do sekretarza wojewódzkiego i 
wyrażając pełne uznanie i podzię 
kowanie Centralnego Komitetu 
Wykonawczego PPS jak  równie® 
w 'mieniu sekretarza generalnego 
tow- Cyrankiewicza, serdecznie 
obejmuje tow. Sieradzkiego, gra
tulując mu sukcesów osiągnię
tych w  pracy-. Zebrani intonują 
..Czerwony Sztandar'1.

TUR-u, stworzenie kól opieku
nów (nad młodzieżą, organizację 
-referatów spółdzielczych, popula
ryzację wydawnictw „Wiedzy", 
przygotowania w  związku z trzy-
• • • • letnią rocznicą rewolu
cji październikowej i udział w 

iesiącu w ymiany kulturalnej 
Polsko » Radzieckiej, upamiętnię- 

setnej rocznicy m anifestu ko
munistycznego, a w  przyszłym 
roku przygotowanie święta klasy 
pracującej, pierwszego maja* * P o 
nadto pozostaje do zrealizowania 
budowa nagrobka na  mogile tow. 
Romana Motyki oraz przygotow.ł 
nia do rozpoczęcia budowy wła
snego domu partyjnego.

CEL OSTATECZNY —
SOCJALIZM

Kończąc swoje przemówienie 
w Sieradzki oświadczył, że 

przedstawione rezultaty rocznej 
pracy Wojewódzkiego Komitetu 
PPS dowodzą, że wszyscy towa
rzysze będący członkami śląsko- 
dąbrowskiej orgffliizacji PPS swe 

współdziałaniem przyczynili 
się do osiągnięcia przedstawio
nych wyników. Ich ocena zostaje 
- 'zostaw iona Konferencji Woje
wódzkiej.

W yrażając przekonanie, że 
zwartość i jednolitość Partii, dy- 
cyplina wewnętrzne.1 i umiłowa
ne idei socjalistycznej będzie w 

dalszym ciągu przyświecać wszy 
;kim towarzyszom bez różnicy 

czy pochodzą'oni ze Śląska, czy z 
Zagłębia i bez różnicy na  wyko
nywane zawody — tow. Sieradz
k i  wezwał do zwiększenia wysił
ków dla dobra śląsko -  dąbrów- 
Iskiej organizacji PPS dla dobra
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Wojew. Rada Narodowa powołuje Komisję Planowania

M ierzw a  i Starm ach w yk luczen i z  Rady
(W) Dnia 23: b. m. odbyło się po 

siedzenie Wojewódzkiej Rady Na 
rodowej- Obrady otworzył prze-’ 
wodnlczęcy ob. Blak, przedsta
wiając zebranym do akceptacji po 
rządek dzienny- W sprawie po= 
rządku dziennego zabiera glos 
toW. poseł Kowalczyk, który w 
imieniu PPS stawia wniosek o wy 
kluczenie z Rady ob- Mierzwę ' 
Starmacha, proponując jednoczę- 
śnie'umieścić tę sprawę, jako od
dzielny punkt porządku dzienne
go- Przeciwko wnioskowi posła 
Kowalczyka głosuje jako jedyny 
ob. Witaszek z PSL.

W dalszym ciągu przewodniczą 
<V proponuje skreślenie z listy 
ob. Anfonczaka Jana, Budziwoj- 
sklego Maksymiliana, Klimczaka 
Stanisława- Witaszka Wojciecha. 
Camcarczyka Romana, Waśko Sta 
nislawa, Wróbla Władysława, 
Szwabowskiego Franciszka 1 Pie

trucha Józefa. Wniosek przecho
dzi olbrzymią większością gło
sów-

W tym samym punkcie porząd
ku dziennego, przewodniczący ud 
czytuje wniosek PSL. o skreślenie 
z listy członków Rady ob- Jerzego 
Matusa, który upada, wobec nie

Eleklrylikacia pow. m*echowsi(ieDii
Gmina Hieuźwiedż otrr/nrla światło elektryczne

(Sr) Staroniem Gminnego Ko
mitetu Elektryfikacji, przy popar
ciu władz powiatu miechowskie
go zelektryfikowano siedzibę 
gminy Niedźwiedź i sąsiednie gro 
mady- Po Słomnikach i Prosznwi 
cach, które niedawno otrzymały 
światło elektryczne, w ubiegłą 
niedzielę 21 bm odbyło się uroczy 
ste poświęcenie i otwarcie trans-

Opera Krakowska będzie utrzymana
(IM) W dniu 22 bm. odbyło 

w lokalu Towarzystwa Przyjaciół 
Opery przy ul. Józefitów 8 posie’ 
drenie zarządu towarzystwa, w 
rwiąku z rozpoczęciem nowego se
zonu operowego.

W posiedzeniu wzięli udział pre
zydent miasta Stefan Wolas, wice
prezydent Tor, wicewojewoda Ru- 
blński, dyrektor Zarządu Miej
skiego Grabowski, naczelnik Wy
działu Oświaty i Kultury przy 

' Zarządzie Miejskim, Plrożyński, dy 
rektor Filharmonii Krakowskiej 
Bierdajew, naczelnik resortu muzy 
kl Woj. Wydziału Kultury 1 Sztuki 
prof. Soja, dziekan U. J. prof. dr 
Jachimeeki, pik. Kaseja, prof. Za
remba i in.

W wyniku zebrania uchwalone 
dołożyć wszelkich starań, aby ope
rę w Krakowie, mimo istniejących 
trudności finansowych, za wszelką 
cenę utrzymać. W związku z 
zwrócono się do prezydenta miasta 
Woiasa z prośbą, aby w porozum' 
niu z tow. woj, Pasenkiewiczem 
Wicewojewodą Rublńskim postawi! 
na mającym się odbyć w dniach 
22. i 23. bm. posiedzeniu Wojewódz 
klej Rady Narodowej nagły wnlo' 
sek w sprawie przyznania przez 
Woj. Radę Narodową rocznej sub
wencji w wysokości 6 mil. złotych 
na cele prowadzenia opery w ~

szym czasie sprawę spopularyzo
wania opery, co pozwoliłoby 
znaczne zmniejszenie kosztów jej 
prowadzenia, szczególnie na odcin
ku wydatków na personel tcch-

Sprawą najważniejszą byłaby 
kwestia udostępnienia opery jak 
najszerszym masom pracującym 
przez organizowanie popularnych 
przedstawień dla związków zawo
dowych po cenach znacznie zniżo
nych lub nawet całkiem bezpłatnie.

Poza tym postanowiono dążyć 
do zwiększenia ilości członków To 
warzystwa Przyjaciół Opery celem 
zasilenia jej funduszami pochodzą
cymi ze składek, oraz przeprowa
dzić w możliwie krótkim terminie 
remont lokalu towarzystwa, celem 
wykorzystania go dla celów arty
stycznych jak dochodowe koncerty 
wokalne itp. i celów zarobkowych, 
przez wypożyczanie jej na inne im 
prezy.

Zw iązek Inwalidów
niesie pomoc iniotlz eży szkolnej

(A) Zarz.id Powiatowego Kołaine. Z pomocy tej korzystać n.o 
Związku Inwalidów Wojennych wszyscy niezamożni członkowie 
R. P. w Krakowie uruchomił wypo Związku po uprzednim złożeniu w 
życzalnię książek szkolnych dla dzie ■ biurze Kola (Biskupia 18) podania, 
d  swoich członków, potrzebujących | z dołączonym zaświadczeniem szko 
pomocy. Równocześnie Związek u- ly, do której dziecko uczęszcza 
dzielą zapomogi na przybory szkol-1

dostatecznej ilości głosów- W spra 
wie mandatu po ob- Starmachu, 
glos zabierc inż. Kopański, który 
proponuje sprawę tę odroczyć do 
następnego posiedzenia z zastrze
żeniem, że mandat winien pozo
stać do dyspozycji Towarzystwa 
Uniwersytetu Ludowego.

formatom wysokiego napiąda w 
Niedźwiedziu.

W uroczystości wzięli udział 
starosta powiatowy J. Konieczny 
z wicestarostą Żuranieckim, przed 
stawiciele Zjednoczenia Energe
tycznego Jaworznickiego, oraZ li
czni zaproszeni goście- Po poświę 
ceniu transformatora i przemó
wieniu stćrosty miechowskiego 
tow- Koniecznego, dokonano uru 
chomiertia transformatora, a rów
nocześnie zapłonęło w Niedźwie
dziu po raz pierwszy światło elek 
ryczne-

Po uroczystości odbyło się skro 
mne przyjęcie wydane dla zapro
szonych przedsiawiciell wiedz i 
gości.

Zaznaczyć należy, że powiat 
miechowski przoduje w dziele 
elektryfikacji wsi, i że niedługo z 
dobrodziejstwa elektryczności 
skorzysta cały szereg następnych 
gmin, do których doprowadza się 
obecnie linie wysokiego napięci;.-.

Na rzecz Podhala, Sp sza i Orawy
pierania Rozwoju Gospodarczego 
Podhala, Spiszą i Orawy. W posie. 
dzeniu adziai wzięli: wojewoda dr 
Pasenkiewicz, v-wojewoda inż. Ku-

NOWI CZŁONKOWIE RADY-
W dalszym ciągu przewodni 

cżący poddaje pod głosowanie 
wniosek, o przyjęcie i zatwierdzę 
nie-nowych członków Rady Woje 
wódzkiej w osobach: Michała Do
ktora, Jana Obidowicza, Staniała- 
.. _ Kurczaka, inż. Zaborowskiego 
Jerzego, Inż Romana Kopańskie
go, Jana Szczepańca (PPS). Mie
czysława Kiety (PPS) i Tadeusza 
Młodzianowskiego (PPS). Wniosek 
przechodzi jednomyślnie po czym 
nowi członkowie Rady składają 
ślubowanie na ręce przewodniczą 
cego-

Po przerwie plenum Rady Wo
jewódzkie) przyjmuje sprawozda
nie z działalności pre
zydium WRN. przedstawione 
orzez ob- Siaka- Dodatkowe wy
jaśnienia w związku ze sprawo
zdaniem Komisji Oświatowej skia 
da poseł Dobrowolski Henryk, po 
święcając specjalną uwagę spra
wia udostępnieniu młodzieży robo 
tniczej wstępu na wyższe uczel
nie-

POWOŁANIE KOMISJI
PLANOWANIA GOSPODAR

CZEGO-
Tow. Białas z PPS referuje po- 

witanie komisji Planowania Go
spodarczego, podkreślając szereg 
doniosłych zadań, iakie stoją 
przed Ruda Wojewódzką na tym 
odcinku. W dalszym ciągu refe
rent zajmuje się kwestią powoli.1 
nla nowej Wojewódzkiej Komisji 
Kultury ' Sztuki. Zebrani przyj
mują obydwa wnioski, postanawia 
<ac jednocześnie wybór składu 
personalnego obu komisyj odto-

tamtejszej ludności 
Po odczytaniu protokołu nastąpi'

lo sprawozdanie sekretarza z lu
stracji terenu, oraz sprawozdania 
instytucyj gospodarczych, dotyczą
ce prócz spraw gospodarczych za
gadnień społecznych I kulturalnych. 
Do najważniejszych z poruszanych 
spraw, związanych z całokształtem 
życia wyżej wymlonlonyoh okolic 
należy sprawa polepszenia komuni
kacji, organizacji szkolnictwa oraz 
sprawy przemysłu, chałupniczego 
przetwórstwa, które ze wzglądu i 
ich wielką ważność i równocześn 
szczególnie trudno' warunki — nale 
ży otoczyć staranną opieką,

żyć do posiedzenia popołudnio
wego- Na zakończenie pierwszej 
części obrad, sprawozdania uzu
pełniające składają dr- Stein z Ko 
misji Zdrowia i Rudzki Z Komisji 
Kontroli Społecznej.

Pamięci
Tomasza Nocznickiego 

p oniera ruchu ludowego
Sr) Naczelne władze Stronni

ctwa Ludowego organizują w Sło 
mnikach uroczystą ekshumację 
2włok Tomasza Nocznickiego, za
służonego pioniera ruchu ludowe 
go przed wojną i ministra w pier
wszym rządzie ludowym drugiej 
Rzeczypospolitej Polskiej- Mini
ster Nocznicki Tomasz po upadku 
powstania warszawskiego, w 
1944 r. schronił się w Słomnikach 
I tu po ciężkich przejściach i cho
robie zmarl, pochowany na miej
scowym cmentarzu.

W Miechowie i Warszawie za
wiązały się Komitety uczczenia 
Tomasza Nocznickiego, którym 
patronują wicepremier Korzycki 
i marsz;9ek Sejmu Kowalski. Pro 
gram uroczystości przewiduje w 
dniu 4. 10. br. w Słomnikach uro 
czystą ekshumację i przeniesie
nie trumny ze wzłokam' do miej
scowego kościoła parafialnego o- 
raz zaciągnięcia warty honoro
wej przez wojsko. W niedzielę 
dnia 5. 10- br- zostanie odprawio
na w Słomnikach Msza żałobna, 
w której przewidziany jest udział 
premiera tow- Józefa Cyrankiewi 
cza, wicepremiera Korzyckiego, 
marszałka Sejmu Kowalskiego, 
ministra rolnictwa Dąb -  Kociola, 
pizedstawicieli wojska, wojewódz 
twa oraz wojewódzkich ' powia
towych przedstawicieji Stronni
ctwa Ludowego, po czym n;«tą» 
pi eksportacja zwłok do Warsza
wy, gdzie zostaną w uroczysty 
sposób pogrzebane.

Egzaminy
na studium saćłd'ielcze

Termin egzaminu pisemnego dla 
kandydatów na Studium Spółdziel 
cze Uniwersytetu Jagiellońskiego 
wyznaczono na piątek, tj. 26 bm. 
o godz. 8-mcj rano w sali Koperni 
ka  przy ul, Gołębiej 24.

N a  marginesie wystawy 

Towarzystwa Przyjaciół Sfctuk Pięknych

w  K rak  owte

- -  chwiejnoścl do równowagi a 
przypadkowości kształtów widzia
nych w naturze do kompozycyjne
go lądu. Prawo energetyki w tech. 
n(ce powiada, że: równowaga jest 
wzajemnym znoszeniem się sil dzia 
lająoych. Podobnie jest w malar
stwie. Dobry smak i umiarkowanie 
cechuje kulturalnego malarza — 
genialnego zaś, także własna, oso
bista forma i jego artystyczne wy
powiedzi.

Wyrozumiali czytelnicy darują mi 
to suche, belferskie kazanie — ale 
W grę wchodzi tu poważna staWka. 
Stawką tą jest bowiem nieprzecię
tny talent artysty — któremu w ta 
kim środowisku jak nasze, pozba
wionym dłuższej tradycji w sztuce 
oraz żywszych podniet artystycz
nych — grozi wyjałowienie 1 bezna 
dziejna wegetacja bez żadnych wi
doków postępu — który powinien 
być celem człowieka w każdym za
wodzie — a więc przede wszystkim 
w zawodzie artysty. ’

Te proste prawdy narzuciły się

Jak już prawie wszystkim wiado 
nio — dzieło sztuki nie jest odbi
ciem. czy. odzwierciedleniem rzeczy 
wislości widzialnej — lecz jej od- 
powiedrrklem określonym żywą ma 
terią dzielą i związanymi z nią śro
dkami wyrazu. Dzieło sztuki jest 
raczej aluzją do rzeczywistości, ani 
żeli jej wierną fotografią. Istot' 
rym wzruszeniem artysty-malarza
— to życie wewnętrzne obrazu. A 
Więc chodzi tu bez reszty o obraz
— a nie o przedstawienie na nim 
kogoś, iub czegoś. Malarz, który go 
ni jedynie za elektami latury 1 
pragi-ie je utrwalić na płótnie — 
nic jest rasowym malarzem. a jego 
gatunek świadomości plastycznej 
jest niższego rzędu. Piękno przyro 
dy?’ I owszem — ale należy je pod 
porządkować kardynalnym prawom 
obrazu. ’
' / Jąlcleż to są owe prawa? A więc 
przede wszystkim kompozycja form: 
i barw tj. ich harmonia — czyli dc ‘ 
prowadzenie przeciwieństw do żgo-l 
dno** — braykltwości do spokoju

ml przy oglądaniu zbiorowej wysta' 
wy prac Stanisława Dąbrowskiego 
która zajmuje obecnie środkową sa 
lę Pałacu Sztuki. Dąbrowski nie 
jest przeciętnym malarzem, Jest do 
skonalym technikiem wirtuozem w 
swoim rodzaju — ale ów ,,rodzaj" 
nie wypowiada w pełni zasadni
czych praw malarza — które zwiesz 
cza dzisiaj, po wielokrotnych do
świadczeniach wczorajszego okresu 
nabierają obecnie tym większego 
znaczenia. Po dwudziestoletnim 
przeszło okresie kilkunastu „iz
mów" malarstwo nowoczesne wy- 
3ubtelniło swoje środki wyrazu. Dzi 
siaj krytyk artystyczny nie da s-ę 
już nabrać na błyskotliwe efekty 
powierzchni malowidła. Dzisiaj o- 
czeku:Jemy °d artysty umiaru, dy
skrecji a  przede Wszystkim smaku, 
który warunkuje twórczość malar
ską w lepsęym gatunku. Na krzyk
liwe fortissima koloru nikt już dzi
siaj nie poleci...

Po wielu błądzeniach 1 ekspery
mentach. po rażących nieuświado
mioną publiczność deformacjach 
widzialnego kształtu — przyszła o- 
becnie kolej na kolor. Impresjom- 
ści rozproszyli barwę lokalną przed 
miotu w  potokach słonecznego świa 
tła — postimpresjoniśei zaś, zacho
wując w zasadzie kolor lokalny — 
dążą do efaktów wislobarwnatci 
przez grę tonów olsptyeh l zimnych

na płótnie, Całkowitą autonomią 
koloru wprowadzają francuscy „Po 
wiłci" i ich następcy — komponu. 
jąc obraz z większych płaszczyzn 
barwnych o wyszukane] tonacj' i 
zestawieniach niezwykłych — a ta 
colom osiągnięcia najwyższe] warto 
śc: koloru. Na obecnej wyatawie 
zbiorowej w tylnej sali Pałacu Sztll 
kl — mamy ciekawą próbkę (czę
ściowo udalą) takiej metody obrazo 
Wania — a mianowicie w pracy p. 
Czalowicz Lanerowej „Dziewczynka 
z kwiatami" — gdzie trzy zasadni
cze kolory kompozycji: zgaszona 
niebieska, matowa czerń | szczęśli
wie dobrana czerwień — tworzą ga 
mi; o wyszukanej harmonii barw
nej.

W malarstwie Dąbrowskiego har 
monie te, jakkolwiek „grają" — są 
już mocno zużyte — niemniej jak 
błyskotliwość jego tonacji, wyraża, 
ją  równocześnie światło i barwę 
lokalną przedmiotu. Od tak zdplne 
go artysty żądać można znacznie 
więcej. Bo w wiecznym niezadowo 
leniu ze swej pracy wyzwala się 
wola postępu i byłbym niezmiernie 
zadowolony, by następne prace Dą 
brewskiego znalazły się na wyższej 
grzędzie sztuki. Stać go na to nie
wątpliwie.

Zdawałoby się, »« koltkoje ryius
W *  Mtełtwge gaaOttfe, lMWMera

Waśkowakiego, znamionują poszuki 
wttnla 1 dążności raczej „literackie-
— aniżeli czysto plastyczne, Posta- 
eie przezeń rysowane są niewątpli
wie ,,typizowane" -  wyrażające 
pewne przywary, czy ułomności 
ludzkie, lecz idąc w tym kierunku 
można również dopracować się wia 
snego stylu, podobnie jak Daumier, 
Guys i szereg innych wybitniej
szych wyrazicieli słabostek i złych 
obyczajów człowieka. Waśkowski 
stając na granicy satyry ( karyka
tury — rozwinąwszy swą sztukę 
może się o to pokusić.

Wystawa bieżąca, tym razem do
syć interesująca — oprócz wspom
nianej pracy Czaiowizz Lanerowej
— daje szereg godnych uwagi mało 
wideł, jak W. Grancowa „autopor. 
tret", W, KoBtrzewskiej-PiekarskiąJ 
„Połów-, S. Krysztalowskicgo „PeJ 
zaż z Wiśnicza”, J. Nowosielskiego 
„Martwa Natura-, Slweckiego dwie 
kompozycje „Urszulka i Arlekin" i 
„Czytanie bajek" -  oraz kilkana
ście akwarel i temper M. Makare
wicza, modernisty, którego poszuki
wania formalne 1 kolorystyczne za
sługują na baczniejszą uwagę wi
dza.

Niezłe urace wystawili również 
W Bednarski, Carlotta Bologna, L. 
Czajkowski, M. Demczuk, M, Wój
ciak 1 K. WojtansWies.



y f f P A B T I Ip ^
WSPÓLNE PREZYDIUM 
ZARZĄDÓW PPS i BFR 

(Komitety Dzielnicowe Krowodrza)
(A) W Komitecie Dzielnicowym 

PPS przy ui. Friedleina odbyło 
wspólne prezydium Zarządów Dzieł 
nicowych Komitetów Krowodrza 
PPS i PPR. Referat polityczno-f 
spodarczy wygłosi) tow. Pawlak 
(PPR), po czym sekretarz dzielnico 
wy PPS tow. Stawowski omówił 
sprawę wspólpraoy obu Komitetów 
Dzielnicowych. Po referatach w y 
wiązała się żywa dyskusja, po któ
re! odczytana została rezolucja Ze 
b nie zakończono odśpiewaniem 
hymnów obu partii,

WSPÓLNE ZEBRANIE MK PPS 
I  PPR W KRAKOWIE

(W) W ubiegłym tygodniu odby
ło się wspólne posiedzenie Frezy- 
dium Miejskich Komitetów PPS i 
PPR, na którym uzgodniono zakres 
Współpracy Komitetów, jakie powo 
lane być mają na zakładach pracy 
v/ celu rozpracowywania bieżących 
zagadnień gospodarczych.

Zebrani uchwalili wezwać klasę 
robotniczą Krakowa do rozpoczęcia 
akcji współzawodnictwa pracy na 
rzecz Sdetniego planu odbudowy 
Polski wzorem włókniarzy i meta
lowców iniz popierać akcję KCZZ 
na odbu.iowy Warszawy.

KOMUNIKAT OM TUR

W związku z koniecznością u- 
zupeinienia kartotek wszyscy OM 
TUR-owcy zamieszkali w Krako- 
wie zgłoszą się w sekretariacie 
Miejskiego Komitetu (Rynek Głó 
wny 30 pokój nr- 19) w godz. od 
15 do 17,30.

Niezgłoszenie się członka w ter 
minie dq dn'a 3 października br- 
Dowoduje skreślenie z listy człon 
ków Organizacji-

Informacte udzlelc sekretariat 
Miejskiego Komitetu od godz- 10

' i k m i e f c /  a ,

W A B ffZ A W fE /
„H steria dwu serc" 

na scenach Starego Teatru
(IM) Do piątku, tj. 26 bm. włącz

nie grana będzie na dużej 
Miejskiego Teatru najnowsza 
media francuska Marcela Dulluda 
. Historia dwu serc” (Tous les 
deux) z udziałem znanej artystki 
Zofii Grabowskiej i ulubieńca pu
bliczności teatralnej i kinowej Ale 
ksandfa , Żabczyńskiego, w  reżyse
rii Janusza Warneekiego.

Początek przedstawień 0 godz. 
19.30.

Ze względu na wyjazd artystów 
na gościnne występy do innych 
miast, ostatnie przedstawienie tej 
atrakcyjnej komedii odbędzie się 
nieodwołalnie w piątek, tj. 26 bm.

W  A  O  T O
Najciekawsze audycie w piątek, 26, 
wrzeinia,

6.00 -  Sygnał czasu; 12.30 — Au
dycja dla wsi i 13.10 — Muzyka roz
rywkowe; l4.’O — Audycja dla dzle- 
:i. iS.20 — „W losie, gdzie buczyna 

szkolą się zaczyna" — słuchowi- 
/ni dla dzieci młodszych; 15.55 — 
Uiriycin Związku Straży Pożarnych; 
1 '35 -- Audycja dla chorych, 17.00 

Koncert dla przodowników śwla- 
•i pracy; 17.45 — Audycja dla mło

dzieży; 18,00 — Koncert Życzeń; 
13.30 — Koncert Reklamowy; 18.40
-  Dialog; „O spółdzielczości"; 19.00
-  IV audycja z cyklu „Koncerty 
muzyki Radzieckiej; 21.00 — Dzien
nik wieczorny; 21.55 — Kwadrans 
prozy; 22.10 — Reportaż sprawozda 
wczy red. Habzdy z Ii etapu wyści
gu dokoła Polski Bytom — Często
chowa; 22.15 — Audycja rozrywko
wa; 23.00 — Ostatnie wiadomości; 
24.000 — Hymn, i koniec audyoji.

Jak pracuje KOZPK w Krakowie?
<PS Każdemu sprawozdawcy pfl- 

karskiemu dobrze jest znany lokal 
Krakowskiego Okręgowego Związ
ku Pitki Możnej przy ul. Baszto
wej 6.

W starannie urządzonym lokalu 
dwa razy dziennie — do południa 
i po południu urzędują „zagorzali" 
miłośnicy piłki nożnej z sekreta1 
rzem ob. Dębowski na czele.

Jest rzeczą charakterystyczną, że 
w przeciwieństwie do niektórych 
(na szczęście coraz bardziej nie
licznych) zawodników, odznaczają
cych się brutalną grą na boiskach 
i nie tylko brakiem dyscypliny 
sportowej, ale też brakiem wycho
wania — atmosfera w Związku jest 
paprąwdę serdeczna, przyjacielska 
i miła. — Oczywiście w dużej mie
rze przyczyniają się do tego „od
powiedni ludzie na odpowiednich 
miejscach". Cechuje ich bowiem 
nie zdawkowa uprzejmość, ale życz 
liwość i wyrozumiałość dla peten
tów. Prócz tego — ile razy odwie
dzaliśmy sekretariat KOZPN-u tyle 
razy byliśmy świadkami niezmordo 
wanej pracy jego przedstawicieli.

Wielką troskę ma KOZPN z ju 
niorami. Ale dwumiesięczny obóz 
w okolicach Nowego Targu rozwią 
zal częściowo tę kwestię. Miejsco
wa Rada Narodowa powzięła Mro
wiem uchwałę, aby oddać na „wie
czystą dzierżawę" za symboliczną 
,,zlotóvzkę" tereny sportowe dla 
członków związku krakowskiego. 
Obóz powyższy przeprowadził szko

(S) W dalszym ciągu rozprawy w 
Sądzie karnym w Krakowie prze
ciw granatowemu policjantowi, An 
taniemu Rybickiemu ze Słomnik, 
zeznajf szereg świadków. Stróż 
nocny, Sado zeznaje, że został ude
rzony w twarz, a następnie w bok 
tak silnie, iż pękły mu dwa żebra. 
Świadek Dajwor oświadcza rów
nież, że wskutek pobicia przez Ry
bickiego jest chory do dzisiaj. Inni 
świadkowie zeznają, że Rybicki 
Czestniczyt w aresztowaniach szi 
gu ludzi, którzy zostali wywiezieni 
do Niemiec bądź rozstrzelani. W 
kilku wypadkach Rybicki brał ła
pówki za zwalnianie ludzi.

Jak okazuje się, na Rybnickiego 
podczas okupacji został wydany 
przez Władze podziemne wyrok 
śmierci. Rybicki uda) się wówczas 
do swoich znajomych Pierzchal- 
skich, widząc, że Pierzchalski nale 
ży do organizacji podziemnej i pro
sił, aby przeciwstawili się wykona
niu wyroku. z

Jednym z bardziej interesują

Strażnik SOK -  poległ na posterunku
slerunku od kul bandytów, strażni 
ka SOK, śp. Władysława Ryncarza. 
Udział w pogrzebie wzięli z ramie 
nia Komendy Okręgowej SOK za

Nc odbudowę Warszawy
(A) Miejski Komitet Odbudowy stycznym, transmitowanym przez 

Warszawy organizuje w niedzielę radio. Pokaz odbędzie się w Gospo-
września, na zakończenie miesią 

ca poświęconego Warszawie pokaz 
mód ‘jesiennych, z programem arty

Uwaga Filateliści
Z okazji Majdanka wydany zo

stał specjalny datownik okolicz
nościowy: „Tydzień Majdanka" 
20—28. 9. 1947 r. Lublin, którym 
oddział pocztowo -  telekom, w 
Majdanku stempluje wszystkie 
przesyłki listowe tam nadane, 
względnie nadeslóne dó ostemplo 
wania. Koperty lub kartki z na
klejonym znaczkiem, który ma 
być przestcmplowany datownikiem 
specjalnym, przesyłać należy w 
taryfowo opłaconym liście do Od 
działu Poczt.-Telekom-. Lublin — 
Majdanek-

stępca komendanta okręgowego Pą 
browski, przedstawicele ZZK. par- 
tyj politycznych, oraz wielkie 
sze społeczeństwa, które w ten spo 
sób podkreśliło swoje oburzenie 
szkodliwą działalność podziemia.

dzie Aktorów, a całkowity dochód 
przeznaczony jest na odbudowę 
Stolicy. W części artystycznej u- 
dzia! wezmą artyści scen polskich: 
Szlemińska, Bończa, Kreyczy Or
ska, Jerzy Rychter.

Najnowsze modele jesienne przy
gotowują bezinteresownie znane 
firmy krakowskie i warszawskie. Z 
powodu wielkiego zainteresowania 
pokaz mód odbędzie się o godz 12, 
16 i 21.

(AR) W czasie zabawy wypadl 
okna 1 piętra Boroń Alojzy, będąc 
w stenie nietrzeźwym — zam. Sło
neczna 9. Odniósł on ogólne kontu
zje.

Kowalczyk Heacyk, szofer, zam.

lenie około 100 juniorów, a Zarząd 
KOZPN-u jednomyślnie przyjął 
chwalę MRN, zdając sobie również 
sprawę z konieczności pokrycia ko
sztów, chociaż budulec nowotarska 
MRN oddaje mu po kosztach wła. 
snych.

W dalszym ciągu rozmowy z ob 
Dębowskim dowiadujemy się, c 
przeprowadzaniu co miesiąc zt 
braniach sekretarzy i skarbników 
wszystkich klubów, które to z< 
nia mają na ceiu udzielanie instruk 
cji w organizacji pracy danych klu-

Z powodu stosowania przez nie
których zawodników nieuczciwego 
postępowania — Zarząd KOZPN-u 
ma wprowadzić w najbliższej przy
szłości dowody osobiste (z fotogra
fią) każdego piłkarza/ który legity
macją tą będzie zmuszony wylegi
tymować się sędziemu.

W dalszej rozmowie dowiaduje
my się, że w sekretariacie KOZ 
PN-u każdy ma swój referat, prowa 
dzony prze? rutynowanego urzędni 
ka (sekretarzem jest ob. Dębowski. 
sprawy WG i D prowadzi ob. Ro
dzina, za działalność Collegium sę

(A) Sekcja Służby Zewnętrznej 
Komendy Milicji Obywatelskiej 
przeprowadziła ostatnio kolo boiska

cych, świadków jest szwagierka 
Bogdana Switkowskiego, która opi 
suje moment aresztowania szwa
gra. Świtkowski należał do AK i z 
tego tytułu o godz. 4 rano do mie
szkania przyszła policja niemiecka 
w asyście granatowej. Bogdan Świt 
kowski usiiowa) uciec, jednak na 
jego drodze stanął Rybicki. Na trze 
ci dzień Sitkowski został rozstrze
lany. Rozprawa trwa..

Kronika

dziów odpowiedzialnym jest. 
Ozga).

Wszelkie pisma kierowane

przydzielają je na swoich środo
wych i bzwartkowych zebraniach 
na zebranie «arządu. Pó zaakcepto 
waniu wniosków przez Zarząd -  
zarządzenia mają moc prawną, 
których prócz tego informacji udzi 
la się za pomocą komunikatów

Następnie ob. Dębowski zawiado 
mil nas o przeprowadzeniu spotka
nia o puchar ś. p. Kałuży pomiędzy 
Krakowem a Poznaniem, które 
być ma się 12 paźdzjemika w 
znaniu. Poza tym 25 bm. rozegrane 
zostaną towarzyskie zawody ze Slą 
skiem. Oprócz powyższych zawo
dów KOZPN nie przewiduje ża
dnych spotkań ze względu na roz
grywki mistrzowskie.

W wypadku zaistnienia odpowie
dnich propozycji, które by przynio
sły dochód dla Związku, wszelkie 
zawody przeprowadzi się w  dniach 
powszednich.

Rozmowę przeprowadzi! 
Józef Poleski

Ukrócić działalność „hien biletowych"
sportowego ,Wisly” akcję, mającą 
na celu zwalczanie nielegalnego 
handlu biletami wstępu na zawody 
piłki nożnej.

Okazało się, że bilety wstępu 
stały wykupione już na kilka dni 
przed zawodami i „hieny biletowe" 
rekrutujące się tak z małoletnich 
jak i z dorosłych, korzystając 2 
ku tychże przy kasach sprzedawali 
je po cenach, przekraczających 500 
zł za miejsce na trybunie.

W wyniku akcji zatrzymano oko 
lo 30 małoletnich, których zwolnio 
no po skonfiskowaniu biletów 
około 20 mężczyzn, których przeka 
zano Komisji Specjalnej do walki 
ze spekulacją. Skonfiskowane 300 
biletów rozsprzedano po cenach 
rzędowych.'

w y p a d k ó w
(AK) Potrącony został przez mota 

cykl Kałuża Józef, lat 16, uczeń sze
wski, odnosząc ranę dartą przedra
mienia.

Przebita została nożyczkami przez 
męża Strychaiska Anna, handlarka 
lat 47 odnosząc ranę kłutą klatki 
piersiowej.

Szpila Antoni, zam. Konarskiego 
7, będąc w stanie nietrzeźwym

padl na ul. Szopena i zrei 
głowę w okolicy potylicy.

We wszystkich trzech wypadkach 
opatrzył kontuzjowanych lekarz Po 
gotowia Ratunkowego.

Wypadła z tramwaju Wanto Ma
ria lat 47 wskutek czego wystąpił 
krwiak w okolicy potylicy. W sta
nie nieprzytomnym przewieziono ją 
do szpitala Ubezpieczalni Spoieez- 
nej.

Hajdaj Stefan, szofer lat 38 ; 
stał uderzony nożem i zraniony 
przedramię przez pijanego sąsiada 
Po założeniu opatrunku skierowano 
go do szpitala Ubezpieczani Społe
cznej.

Wyskoczył z szyn przy ui. Fran
ciszkańskiej wóz motorowy Unii 5 
w miejscu wymiany szyn. Stra t Po 
żarna ustawiła go z powrotem przy 
pomocy wind.

Kursy
języka angielskiego

Samodzielny Referat Kobiet WK 
PPS w Krakowie zawiadamia, że z 
dniem 1 października 1947 r.. roż 
poczynają się kursy języka a n ie l
skiego. Nauczanie odbywać się bę
dzie w kompletach. Oplata miesię
czna wynosi 250 zł. od osoby

Wpisy przyjmuje się cod’ ‘eonie 
w lokalu Samodzielnego Referatu 
Kobiet, Rynek G! 30, II p. pokój 
Nr. 52.

1 się w

S k u tk i p ija ń s tw a
Aleja Słowackiego 94, będąc san 
pijany został pobity przez niezna
nych sprawców, odnosząc rany cię 
te głowy. Po opatrzeniu obydw

Prawdziwym dob ro d rie jłtw m  
dla coraz liezniejozyeh pojazdów 
mechanicznych są  ’ - * - ■ « * -  
siacje benzynowe-

U nas w Krakowie jest tveh st» 
cyj bodaj ze sześć, a wszystkiej w 
najbardziej ruchliwych punktach 
miasta- Są one obsługiwane lek w 
czasie słonecznej pogody, jak w 
czasie deszczu 1 w  okresie zimy, 
śnieżycy.

Nie wiem, czy nie byłoby wła
ściwym, otoczyć większą opieka 
personel, który obsługuje stacje 
benzynowe i podobnie jak w  tn> 
nych polskich miastach i wszę
dzie zagranicą — postawić schro
niska w postaci małych a dostoao 
wanycb do sąsiadujących budo
wli kiosków, budek, domków łub 
pawilonów, by d  sprzedawcy byl; 
zabezpieczeni od częstych zmian 
pogody, zwłaszcza, że jesteśmy

przededniu przyjścia zimy- 
Obserwator

Co, gdzie i kiedy?
W TEATSACR:
Teatr Miejski im. Słowackiego — 

godz. 19 — ..Romans” Sheldona.
Miejski Stary Teatr — duża sala — 

godz. 19,30 — „Historia dwu
serc" — komedia Dulluda Mała 
sala — godz 19.15 — ..Mąż i żo
na — komedia A. Fredry.

Teatr ,Domu Żołnierza-' -  iLubicr 
n r 48) — godz. 19.30 -  .Pan na
czelnik to ja’’ — z A Fcrtnerem

Teatr Powszechny TUR (dawniej 
„Scala") — godz. 19.30 -  ..Śluby 
panieńskie’’ A Fredry z Jerzym 
Leszczyńskim.

Teatr Lalki i Aktora „Groteska" —
godz. 17 — ,Kot w butach".'

Teatr RTPD „Wesoła Gromadka'
— godz. 12.30 — „Wesele lalki" 
i „Biedulka" (dla szkól).

W K IN A C H ;
REPERTUAR 

KtM KRAKOWSKICH 
od wtorku, 2* września 1947 ».
APOLLO: Noc grudniowa; SZTU 

KA: Noc grudniowa; Świt: Mściwy 
jastrząb; WANDA: Siódma zaslo- 

UCIECHA: W cieniu podejrze
nia; WARSZAWA: Statek pułapka; 
GDAT*3K: 7-miu śmiałych; WOL
NOŚĆ: Złota maska.

Początek seansów. Kinoteatr 
św it I Sztuka 15.30. H.30 1 19,30. 
Unecha 15,30, 17.45 |  20. tfanda. 
Warszawa. Gdańsk i Wolność: W 
W ' 20.

Kino Objazdowe Towarzystwa 
Przyjaźni Polsko -  Radzieckiej W 
Krakowie wyświetla codziennie — 
film produkcji Radzieckiej pt. „Za 
klęta Narzeczona” poprzedzony ak
tualną kroniką filmową.

Początek seansu o godz. 19,30. — 
Bilety wstępu 20 zł. — W razie 

pogody film będzie wyświetlany w 
ogrodzie. — W niedzielę dwa sean 
SC O godz. 17 i 19,30.
Dźwiękowe Kino Oświatowi Insty 

tutu Filmowego ul. Garncarska I, 
wyświetlą od dnia 20,9. do 3. 16 br.

1) Ludzie ognia i stali;
2) Przejawy siły roślin;
3) Świstaki.

Dodatek — komedyjka kolorowe 
kreskówka. Początek seansów -  
16., 17,30, 19. -  W ftiedżićlę i świt 
ta poranki o godz, 11,30.

DYŻURY W APTEKACH KRA
KOWSKICH. Rynek 13 Floriańska 
15, Lubicz 7, Długa 4. Retoryka 1, 
Zwierzyniecka 7. PI. Iniyalidów 7, 
Krakowska 1, Grzegórzecka 9. Ry
nek Podgórski.

DYŻUR LEKARZA POŁOŻNIKA
Ubezpieczalni Spot dnia 25 wrze 

lia  Dr. Ferster Władysława - -  Re
toryka 18, m. 6 — tel. 535 86.

W nagłych zachorzeniach w nocy 
należy wezwać lekarza dyżurnego . ttu—— .. .  Nj. tel 570—70, _



Przed dzisiejszym meczem Kraków - Śląsk
KATOWICE. — W dniu dzisiej

szym o godz. 16.30 na boisku Pogo
ni w  Katowicach, przy ul. Kościusz 
ki, zostanie rozegrany międzyokręgo 
wy towarzyski mecz piłki nożnej 
między reprezentacjami Krakowa i 
Śląska.

Mimo braku sensacji, ze względu 
ną charakter spotkania zawody 
powiadają się bardzo ciekawie. Kra 
ków będzie chcial udowodnić, że i 
statnie jego zwycięstwo w meczu

Eachar im. Kałuży nie byló przypad 
owym, zaś Śląsk ze względów pre 
stiżowych pała żądzą rewanżu za po 

niesioną ciężką klęskę sprzed 3 ty
godni (5:1).

Awizowane przez kapitanów zwią 
zkowych Okręgów ob. ob. mgra Za- 
stawniaka i Alfusa składy drużyn 
przedstawiają się następująco:

KRĄKÓW Jurowicz (Wisła), 
Barwiński (Tarnovia), Flanek (Wi
sła) Jabłoński (Cracovia), Parpun 
(Cracovia), Jabłoński 11 (Cracovia), 
Cisowski (Wisła). Gracz (Wisła), 
Nowak (Garbarnia!, Kohut (Wisła), 
Kawula (Wieczysta)..

SLĄSK Brom (Ruch), Michal
ski (Naprzód Lipiny), Kowacz (Bail
don), Gajdzik (AKS), Piec IZ (AKS), 
Duda (Naprzód Lipiny), Szołtysek 
(Ruch Radzionków), Kubocz (Na
przód Lipiny), .Alszer (Ruch), Cieślik 
(Ruch), Kubicki (Ruch).

Drużyna krakowska występuje 
prawie w identycznym składzie, w 
jakim rozgromiła ostatnio Śląsk. 
Zmiany nastąpiły tylko w obronie o- 
raz na skrzydłach. Są one dalszym 
wzmocnieniem „żelaznego teamu"

mgra Zastawniaka, gdyż Barwiński Alfus zdecydował się n
nie grał wówczas na skutek kontu
zji, zaś Kawulę — który jest rewe
lacją jesiennego sezonu w krakow
skiej „A" klasie — i Cisowskiego 
zdecydowano wystawić wobec ostat 
nio b. słabej formy Bobuli i Giergla.

Drużyna śląska występuje w  skla 
dzie eksperymentalnym. Iipt. zw.

ryment nie mając nic do stracenia, 
a  za to wszystko do zyskania. Reno
mowany zespół sprzed 3 tygodni 
miał w  swoim składzie aż 5 repre
zentantów Polski i mimo to został 
zdeklasowany. W dzisiejszej jedy- 
nastce gra tylko 3 niefortunnych ak 
torów z tego spotkania (Gajdzik,

i  ekspe- Piec II  i Michalski), zaś reszta

Kraków będzie górował nad Ślą
skiem lepszą techniką, zgraniem, a 
wreszcie wiarą w swą wyższość, któ 
re to czynniki razem wzięte— mimo 
obcego terenu i widowni — winny

Górnicy zabrscy zwyciężają
w I. Ogólnopolskich Igrzyskach

W ostatnim dniu I Ogólnopol
skich Igrzysk Sportowych Górni’ 
liów na stadionie zebrało się około 
5 tysięcy widzów. Na zakończenie 
igrzysk przybyli również przed
stawiciele Związków Zawodowych 
Górników.

Rozegrane w tym dniu finały 
przyniosły następujące* wyniki:

4x400 m mężczyzn: 1) Zabrze w 
składzie: 1) Bogucki, 2) Vorreiter,
3) Sikorski, 4) Gralka czas 3.454;

2) Wałbrzych 3. 525;
3) Sosnowiec 3.546;
4) Chorzów 4.088.
4x100 mężczyzn: 1) Zabrze 46.8; 

2) Sosnowiec 49.8; 3) Wałbrzych
51.0.
Siatkówka żeńska: 1) Rybnik p. 6; 
2) Zabrze p. 5; 3) Wałbrzych p. 4;
4) Katowice p. 3; 5) Chorzów p. 2; 
6) Jaworzno p. 1.

Mistrzostwa WP w strzelaniu
POZNAŃ- —- W  Biedrusku pódl W strzelaniu z kb n a  300 m dla 

Poznaniem rozegrane zostały kadr zwyciężył płk. Butkiewicz 
pierwsze po w ojnie mistrzostwa-
strzeleckie WP przy udziale okrę
gów wojskowych, szkól oficer- 
kich, W ojska Ochrony Pograni

cza, oraz reprezentacji M O N -u i 
1BW.

Mistrzem w konkurencji zespo
li wej w  strzelaniu dokładnym z 
;b na 300 m została Oficerska 
Szkoła Łączności, osiągając 809 
akt- drugie miejsce zdobyła dru
hna  WOP — 779 pkt„ trzecie dru 
'yna KBW -  717 pkt-

W strzelaniu dokładnym w kon 
urencji indywidualnej na 300 m 

aa pierwszym miejscu znalazł się 
4- strzelec Maliński (WOP) — 
190 pkt-, na drugim uplasow ał się 
st. strzelec Kamiński (Ofic. Szko
ła Łączn.) — 181 pkt.

(DOW 3), osiągając 391 pkt- przed 
por. Rusakiem (DOW 1) — 389 
pkt-

Siatkówka męska: 1) Zabrze p. 
6; 2) Sosnowiec p. 5; 3) Chorzów 
p. 4; 4) Rybnik p. 3; 5) Częstocho
wa p. 2; 6) Wałbrzych p. 1.

Koszykówka męska: 1) Rybnik 
p 6; 2) Częstochowa p. 5; 3) Ruda 
Sl p. 4; 4) Wałbrzych p. 3; 5) Za
brze p. 2; 6) Sosnowiec p. 1.

Zawody bokserskie: W 
dach bokserskich tytuły indywi
dualnych mistrzów górniczych Pol
ski zdobyli: w wadze muszej Maj- 
cherczyk, koguciej Morys, piórko
wej Mrozowski, lekkiej Dominiak, 
półśredniej Michałek, średniej 
Kwiatkowski i w  ciężkiej Paterok.

Piłka nożna: W zawodach pilkar 
skich o pierwsze miejsce walczy
ły reprezentancje Katowic 
rzowa. Mecz zakońęzył się 
łym incydentem, ponieważ drużyna 
chorzowska niezadowolona 
czenia sędziego ob. Grabowskiego 
po strzeleniu jej drugiej bramki 
przez katowiczan (nawiasem 
więc obie bramki padly ze spalone 
go) zeszła z boiska oddając tym 
samym pierwsze miejsce valkowe- 
rem reprezentacji górników kato-

Po zakończeniu I  Ogólnopolskich 
Igrzysk Sportowych Górników od
było się uroczyste wręczenie 
gród zawodnikom. Nagrody wrę-

F iłkarska klasa—„ A
w Krakowie

KRAKÓW- —  W  mistrzostwach 
klasy — ,,A" krakowskiego
OZPN -u po 4«ch rundach mi
strzowskich prowadzą w tabeli 
.Groble", które  dotąd nie straci- 
y  ani jednego punktu i i»ii jednej 

bramki. O statnio pokonały one 
3:0 drużynę ..Łagiewianki"-

Pozostałe wyniki zawodów mi
strzowskich z ostatniej niedzieli 
były następujące: Dębski — Ko
rona 5:1; Wieczysty — Chełmek 
1:1; Zwierzyniecki —  Prokocim 
6:1; Szczakowianka — Podgórze 
3:2 i Mościce — Chełmek 0:0-

czyi Sekretarz Generalny Gł. Za
rządu CZZG poseł Wojas. Nagrody 
przechodnie premiera tow. Cyran
kiewicza, wicepremiera Gomułki 
zdobyły najlepsze zespoły górni
ków - sportowców okręgu zabrskie-

się wg opinii krakowskiej złożyć na 
pewne zwycięstwo.

Śląsk przeciwstawiać może tylko 
niezwykłą ambicję debiutantów, po
partą doświadczeniem starych „re
pów” i grą Broma, który pomijany 
ostatnio przy zestawieniu reprezen
tacji Polski, będzie usiłował praw
dopodobnie dowieść, że działa mu 
się krzywda. W bezpośrednim poje
dynku z Jurowiczem na oczach „spe 
ców” piłkarskich zapadnie prawdo
podobnie decyzja, który z nich zastą 
pi kontuzjowanego Janika w  Bel
gradzie i  Bukareszcie. Składniki te 
teoretycznie nie mogą wystarczyć 
do pokonania Krakowa, który w tej 
chwili jest bezsprzecznie najsilniej
szym okręgiem piłkarskim w Polsce.

Reasumując nasze rozważania — 
uważamy, że Kraków ostatecznie 
rozstrzygnie spotkanie na swą ko
rzyść, zwyciężając jednak tylko mi
nimalną różnicą bramek. (Żarz)

U w ag a  le k a rz e -s p o rto w c y !
Zarząd Główny Stowarzyszenia 

Lekarzy Sportowych R- P-, przy 
DOpBrciu Ministerstwa Zdrowia, 
organizuje w  dniach 10 — 22 listo 
pada r. b- kurs medycyny sporto 
wej, k tó ry  odbędzie się w  W ar
szawie. Uczestnicy K ursu otrzyma 
ią bezpłatne zakwaterowanie i wy 
żywienie-

Zgłoszenia na kurs należy kie
rować w nieprzekraczdnym  ter- 

2 5 października r- b. p- a- 
Wojewódzki Urząd WF i, PW K a
towice, ul- Raciborska nr. 1-'

W kursie wziąć mogą udział le 

karze, którzy m ają zamiar poświę 
cić się medycynie sportowej (po
radnie sportow e i Urzędy WF i 
PW), oraz lekarze: szkolni. Ubez- 
piecztSni Społecznej, Ośrodków 
Zdrowia i lekarze -  członkowie 
Stów- Lekarzy Sportowych, któ
rzy-nie posiadają dotychczas peł
nych kwalifikacyj sportowo -  le
karskich-

ODBUDOWA WARSZAWY -  TO 
ZWYCIĘSTWO NAD ZABÓR' (I. 

SCIĄ NIEMIECKĄ.

Drobny zw ycięża w Los Angeles
NOWY JORK. — Po ukończę--  

niu mistrzostw tenisowych USA w 
konkurencji międzynarodowej naj 
lepszy tenisista europejski Ja ro - 
slav D robny (Czechosł-), w raz z 
szeregiem innych zawodników za 
granicznych bierze udział w mi
strzostwach południowo -  zachód 
nich w St. Zjednoczonych- Drobny 
rozstawiony w  turn ie ju  jako nr. 1 
wśród zawodników zagranicznych 
pokonał w I-szej rundzie A mery 
kanina Stevarta 8:6, 7:5. W  d ru 
gim spotkaniu z£Avodnik francu
ski Abdesselam wygrał z Engli- 
shem (USA) 6:1, 6:1.

Leg;a -  Polonia W-wa 5:0 (2:0)
WARSZAWA. — W  ubiegły 

w torek na stadionie W. P. w  War 
szawie odbyło się spotkanie 
dwóch najsilniejszych drużyn p ił
karskich stolicy Polonia — Legia, 
zakończone sensacyjną porażką 
mistrza Polski z roku ubiegłego w 
miażdżącym stosunku 5:0.

Drużyny wystąpiły w najsilniej 
szych swych składach- Bram ki dla 
Legii zdobyli: Cyganik i  Morda r- 
ski po 2 oraz 1 samobójcza 

- Całkow ity dochód ze spptkani 
został przeznaczony n a  odbudowi 
W ctszawy.


